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Merkuriusz

Wyborczy walec Forum 
z g n i ó t l  p r z e c i w n i k ó w.   
Kandydat na burmistrza Józef 
Grzegorz Kurek uzyskal 
92.28% poparcia. W walce o 
miejsca w Radzie Miejskiej 
M s z c z o n o w a  „ F o r u m  
S a m o r z a d o w o -
Rzemieslnicze” wygralo w 12 
okregach. W dwóch mandaty 
przypadly bedacemu  w 
koalicji z rzemieslnikami 
K o m i t e t o w i  
„Mszczonowskiej Spóldzielni 
Mieszkaniowej”. Tylko jeden 
mandat koalicjanci oddali 
Komitetowi „Samorzadnosc 
Lokalna”

czytaj strona 2

Mszczonowa nie stać Czy warto zabiegać o 
na eksperymenty „śmieciowe królestwo”?
Z burmistrzem Mszczonowa oraz 
Józefem Grzegorzem Kurkiem Spalarnia jak dwa rozmawia Marcin Letkiewicz
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Dyskusja na temat budowy w Mszczonowie Pamiętajmy o symbolach
spalarni odpadów oraz składowiska odpadów Obchody Święta Narodowego w Mszczonowie
w wyrobisku PKL Keramzyt. 
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FORUM

ZDROWYCH I WESOLYCH 
SWIAT BOZEGO NARODZENIA

ORAZ WIELE SZCZESCIA 
W NOWYM 2007 ROKU

ZYCZA MIESZKANCOM 
MIASTA I GMINY MSZCZONÓW

 

- PRZEWODNICZACY RADY MIEJSKIEJ 
LUKASZ KOPERSKI WRAZ Z RADNYMI,

- BURMISTRZOWIE JÓZEF GRZEGORZ KUREK 
I GRZEGORZ KOZLOWSKI,

- PRACOWNICY URZEDU MIEJSKIEGO
ORAZ

- REDAKCJA MERKURIUSZA 

Rozpoczecie V kadencji Szanse Mszczonowa rosną
Najwazniejszymi punktami I sesji Rady Miejskiej 
Mszczonowa, która 27 listopada zainaugurowala piata 
s a m o r z a d o w a  k a d e n c j e ,  b y l y  w y b o r y  
przewodniczacego i wiceprzewodniczacego Rady.
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Burmistrz Józef Grzegorz Kurek postanowil 
wykorzystac okazje w postaci niedawnej, krótkiej 
wizyty w Zyrardowie premiera Jaroslawa Kaczynskiego 
i porozmawiac z szefem rzadu na temat lotniska.

czytaj strona 13



O
G

Ł
Ł

N
IE

 
N

E
O

S
Z

E
P

A
T

str. 2                            Merkuriusz Mszczonowski 12/2006

Powiatu Sławomir Myszkowski, 
dotychczasowy wicestarosta 
Wojciech Szustakiewicz  i  
debiutująca na samorządowej 

Radzie Miejskiej Mszczonowa Wyborczy walec Forum 
s c e n i e -  k i e r o w n i k  

„ F o r u m  S a m o r z ą d o w o -zgniótł przeciwników. Takiego 
mszczonowskiego GCI, Beata 

Rzemieślnicze” wygrało w 12 zwycięstwa nie spodziewał się 
Sznajder. 

okręgach. W dwóch mandaty chyba nikt. Teraz już wiadomo 
Frekwencja wyborcza w 

przypadły będącemu  w koalicji z komu świeciła przepiękna tęcza, 
gminie Mszczonów wyniosła 

rzemieślnikami Komitetowi która w wyborczą niedzielę,  po 
41.16%. W trakcie trwania 

„Mszczonowskiej Spółdzielni ulewnym deszczu,  pojawiła się na 
głosowania nie odnotowano 

Mieszkaniowej”. Tylko jeden mszczonowskim niebie. 
żadnych incydentów, które okręg nr 7- Wojciech Horbot -

manda t  koa l i c janc i  odda l i  Kandydat na burmistrza 
pozwoliłyby kwestionować wyniki KWW „MSM”, okręg nr 8- 

Józef Grzegorz Kurek Komitetowi „Samorządność  uzyskał 
wyborów. Poniżej podajemy Jadwiga Laskowska -KWW 

92.28% Lokalna” .  W okręgu nr  3   poparcia i ten wynik chyba 
nazwiska nowo wybranych „Forum S-R”, okręg nr 9- 

d o t y c h c z a s o w e g o  najlepiej tłumaczy dlaczego w tych 
radnych: Krzysztof Gołyński -KWW 

wiceprzewodniczącego rady wyborach nikt nie odważył się z 
Członkowie nowej Rady „Forum S-R”, okręg nr 10- 

Andrzeja Zielińskiego zastąpił nim konkurować. 
Miejskiej Mszczonowa: okręg nr Andrzej Osial -KWW „Forum S-

Piotr Chyła. W walce o miejsca w 
1- Łukasz Koperski -KWW R”, okręg nr 11- Mariusz 

Za olbrzymi sukces 
„Forum S-R”, okręg nr 2- Wieszczycki -KWW „Forum S-

należy też uznać wyniki w 
Mirosław Wirowski -KWW R”, okręg nr 12- Marek Zientek -

wyborach do rady powiatu. Na 
„Forum S-R”, okręg nr 3- Piotr KWW „Forum S-R”, okręg nr 13- 

cztery mandaty dostępne w okręgu 
Chyła -KWW „Samorządność Jerzy Siniarski -KWW „Forum S-

mszczonowsko- radziejowickim aż 
Lokalna”, okręg nr 4- Ryszard R”, okręg nr 14- Renata Siwiec -

trzy otrzymali reprezentanci 
Stusiński -KWW „Forum S-R”, KWW „Forum S-R”, okręg nr 15- 

Forum Samorządowego. W grupie 
okręg nr 5- Krzysztof Krawczyk - Andrzej Osiński -KWW „Forum 

tej znaleźli się: dotychczasowy 
KWW „MSM”, okręg nr 6- Michał S-R”. 

w icep rzew odn iczący  Rady  
Szymański -KWW „Forum S-R”, Marcin Letkiewicz 

Wyborczy walec FORUM

Mieszkańcy Miasta i Gminy Mszczonów

Pragniemy Państwu podziękować za olbrzymie zaufanie, jakim nas Państwo obdarzyli.
Uzyskanie bezwzględnej większości we władzach samorządowych pozwoli nam 

kontynuować dotychczasową politykę na rzecz rozwoju Naszej Małej Ojczyzny, jaką 
jest Gmina Mszczonów.

Pragniemy Państwa zapewnić, że nie zawiedziemy pokładanych w nas nadziei.
Jeszcze raz dziękujemy, za to, że jak głosiło nasze hasło wyborcze

ZAUFALIŚCIE Państwo FAKTOM 
i postawiliście NA ZGODNY I SPRAWDZONY ZESPÓŁ.

Radni z Forum Samorządowo - Rzemieślniczego
i Burmistrz Mszczonowa Józef Grzegorz Kurek

Waldemar Suski
dziêkuje swoim 

wyborcom 
za zaufanie 

i oddany g³os

KOMITET WYBORCZY "SAMORZADNOSC 
LOKALNA" DZIEKUJE MIESZKANCOM GMINY 
MSZCZONÓW
ZA WZIECIE UDZIALU W WYBORACH 
SAMORZADOWYCH. 
SZCZEGÓLNIE GORACO PRAGNIEMY 
PODZIEKOWAC WSZYSTKIM WYBORCOM, KTÓRZY 
OBDARZYLI NAS ZAUFANIEM. 
OTRZYMANE GLOSY TRAKTUJEMY JAKO 
POTWIERDZENIE TEGO,  ZE ZAPROPONOWANY 
PRZEZ NAS PROGRAM BYL WARTOSCIOWY 
I  BLISKI OCZEKIWANIOM WIELU MSZCZONOWIAN. 
 

Zdzislaw Banasiak
Slawomir Czarnecki

Piotr Chyla
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oczyszczalni scieków. Ta inwestycje wszystkim mieszkancom zyje sie lepiej. 
przeprowadzamy równolegle z sasiednimi Dzieki temu szkoly sa lepiej wyposazone, 
gminami w ramach dzialan Zwiazku wiecej mozna przeznaczyc na sport, kulture i 
Miedzygminnego „Mazowsze Zachodnie”. opieke spoleczna. 

Wraz z wladzami powiatowymi Rosnacy rynek pracy musi tez w koncu 
chcemy tez wyremontowac jak najwieksza wymusic wzrost zarobków, czego z 
ilosc gminnych i powiatowych dróg, tak aby niecierpliwoscia  oczekuja  wszyscy 
mieszkancy mogli wygodnie i szybko mieszkancy. 
przemieszczac sie po calym naszym 
rozleglym terenie. Co Panu, jako samorzadowcowi 

W samym miescie pozostaly nam najbardziej przeszkadza w realizowaniu 
jeszcze do wykonania dwie szalenie istotne planów rozwoju gminy. W czym lub w kim 
inwestycje. Pierwsza jest dokonczenie upatruje Pan glównego wroga dla Polski 
budowy ratusza i przebudowa ryku, a druga samorzadowej? 
rozbudowanie  i  zmodern izowanie  
przedszkola. Coraz wiecej mlodych W biurokracji. Na jej ograniczeniu 
mszczonowianek podejmuje prace i trzeba powinny skupic sie twórcy naszego prawa. 

Wyborcze rozdanie w Mszczonowie stworzyc odpowiednie warunki do tego, Poza tym w juz istniejacym systemie nalezy 
okazalo sie bardzo korzystne dla Pana zeby kazda z nich mogla znalezc w usprawnic procesy decyzyjne. Inwestorom 
o r a z  F o r u m  S a m o r z a d o w o -  przedszkolu miejsce dla swojego dziecka. trzeba za wszelka cene ulatwiac mozliwosc 
Rzemieslniczego, z którego Pan startowal. zakladania firm. Niedoskonaly jest tez wciaz 
Uzyskal Pan przeszlo 92-procentowe Skad beda pochodzic fundusze na proces przyznawania unijnych funduszy. 
poparcie, zas Forum zdobylo dwanascie z realizacje wspominanych inwestycji? Czy Narzekamy, ze Polska nie potrafi 
pietnastu mandatów do Rady Miejskiej. beda to srodki unijne, czy tez raczej wykorzystac dotacji europejskich, a 
Przy tak zdecydowanej wiekszosci wlasne? jednoczesnie sa olbrzymie trudnosci z 
s w o b o d n i e  m o z n a  r e a l i z o w a c  uzyskaniem tych pieniedzy, choc zglaszane 
prezentowany wczesniej program Tak jak wspomnialem rozbudowe sieci przez nas projekty sa naprawde dobrze 
wyborczy. Czy tak sie wlasnie stanie, czy wodociagowej i kanalizacyjnej zrealizujemy przygotowane i wartosciowe. 
tez gmine Mszczonów czekaja jakies w ramach funduszy unijnych pozyskanych 
zaskakujace zmiany? przez zalozony przez nas Zwiazek 

Miedzygminny „Mazowsze Zachodnie”. 
Mszczonów nie moze sobie teraz Oczywiscie dotacje z funduszy europejskich 

pozwolic na zadne eksperymenty. Mamy to bedziemy sie starali pozyskiwac takze na 
szczescie, ze polityke samorzadowa inne planowane inwestycje. Wiekszosc 
realizujemy konsekwentnie od poczatku lat przedsiewziec sfinansujemy jednak z 
90-tych. Krok po kroku budujemy wlasnych srodków. Budzet gminy z racji 
nowoczesna gmine. Kazda nastepna wciaz rozbudowujacej sie dzielnicy 
kadencja jest dopelnieniem i zarazem przemyslowej jest coraz zamozniejszy. 
rozwinieciem poprzedniej. Zalozenia na Tylko w przeciagu ostatnich czterech lat 
najblizsze cztery lata wynikaja z juz zwiekszyl sie z 19 do 29 milionów zlotych. 
rozpoczetych procesów. Przez najblizsze Od czterech kadencji na inwestycje 
dwa lata musimy zrealizowac budowe I przeznaczamy z niego od 30 do 50 %. To 
etapu term, czyli parku wodnej rozrywki, w pozwala nam sie dynamicznie rozwijac. 
którym do celów balneologicznych Zauwazyli to m.in. twórcy samorzadowego 
wykorzystywane beda wody geotermalne. rankingu „Zlotej setki” (czyli najlepszych 
W tym samym czasie miasto zyska tez II etap polskich gmin), którzy co roku ujmuja nas w 
swojej obwodnicy. Oprócz tego pod zadnym swym zestawieniu, a w ostatniej edycji 
pozorem nie mozemy zaniedbac sprawy przyznali nam nawet tytul „Mistrza 
lotniska. To inwestycja narodowa, centralne Zrównowazonego Rozwoju”. 
lotnisko dla Polski, ale to wcale nie znaczy, 
ze tu nic od nas nie zalezy. Do tej pory bardzo W jaki sposób inwestycje i dzialania 
aktywnie zabiegalismy o wskazanie naszej planowane na ta kadencje przeloza sie na 
lokalizacji jako najlepszej i teraz takze poprawe bytu mieszkanców gminy? Czy 
zamierzamy trzymac reke na pulsie, tak zeby Mszczonów znany ze skutecznosci w 
nic nie zostalo w tej mierze zaniedbane. pozyskiwaniu inwestorów bedzie tez 

Z innych planowanych inwestycji, równie skutecznie realizowal polityke 
które dla funkcjonowania gminy sa takze prospoleczna?
bardzo  i s to tne ,  musze  wymien ic  
kompleksowy program budowy wiejskich Jedno wynika z drugiego. Jesli gmina 
sieci wodociagowej i kanalizacyjnej, który potrafi pozyskiwac nowych inwestorów i 
bedzie polaczony z modernizacja naszej rozbudowuje swoja infrastrukture to wtedy 
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Z burmistrzem Mszczonowa Józefem Grzegorzem Kurkiem rozmawia Marcin Letkiewicz

Mszczonowa nie stać na eksperymenty 

BRZÓZKA
AUTO SERWIS

MECHANIKA 
POJAZDOWA

*

ELEKTRONIKA BOSCH
DIAGNOSTYKA KOMPUTEROWA 

SILNIKA
*

KLIMATYZACJA  
BEHR HELLA

 PRZEGLĄD NAPRAWA
*

OPONY 
SPRZEDAŻ MONTAŻ

*

SKLEP
AUTO – CZĘŚCI

 
MSZCZONÓW UL. KWIATOWA 28
(150m od HOTELU PANORAMA)

tel.(0-46)857-19-70. kom.606 934 104,
 600 237 283
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Spóldzielni Mieszkaniowej N a j w a z n i e j s z y m i  
zdobylo w radzie az 14-cie z punktami I sesji Rady 
15-tu dostepnych mandatów. Miejskiej Mszczonowa, 

Przed  dokonan iem k t ó r a  2 7  l i s t o p a d a  
  wyboru przewodniczacego z a i n a u g u r o w a l a p i a t a

   sesje prowadzil radny senior, samorzadowa kadencje, byly 
Ryszard Stusinski. To on wybory przewodniczacego i 
p r z y j a l  s l u b o w a n i e  wiceprzewodniczacego 

 w s z y s t k i c h  n o w o  R a d y . Z g o d n i e  z  
wybranych radnych i w przewidywaniami radni 

  w swoim imieniu samorzadu tuz po najwyzsza funkcje
g r e m i u m  p o w i e r z y l i  otwarciu sesji  powital 

 wszystkich przybylych do Lukaszowi Koperskiemu, 
sali widowiskowej MOK k t ó r y  p r z e w o d n i c z y  
gosci, wsród których byli: mszczonowskiej Radzie stanu mienia komunalnego, k tóry  na  zakonczenie  
proboszczowie parafii z nieprzerwanie juz od 1996 w  k t ó r y m  m . i n .  uroczystej czesci sesji 
terenu gminy Mszczonów,  r o k u .  N o w y m  przypomnial, ze w ciagu o d m ó w i l  m o d l i t w e  i  
burmistrz Mszczonowa, wicep rzewodn iczacym ostatnich czterech lat budzet poblogoslawil Rade. 
radni powiatowi, dyrektorzy zostal natomiast Miroslaw gminy Mszczonów po  Przemówienie nowo 

- gminnych szkól, kierownicy Wirowski byly czlonek stronie dochodów zwiekszyl w y b r a n e g o  
i dyrektorzy miejskich Zarzadu Miasta, zasiadajacy sie z 20 do 29 milionów przewodniczacego Lukasza 
jednostek budzetowych, w lokalnym samorzadzie od zlotych. Tego i innych Koperskiego, który jako 
p r z e d s t a w i c i e l e  l a t  d w u n a s t u .  O b a j  sukcesów mszczonowskim przewodniczacy KW Forum 
M l o d z i e z o w e j  R a d y  przewodniczacy zostali s a m o r z a d o w c o m  S a m o r z a d o w o -
Miejskiej oraz dosc licznie wybrani do samorzadu z listy g r a t u l o w a l i  p ó z n i e j s i  Rzemieslnicze podziekowal 
zebrani mieszkancy. z w y c i e s k i e g o  F o r u m  przemawia jacy :  radny  za wyborczy sukces swój i 

W  t r a k c i e  s e s j i  S a m o r z a d o w o - p o w i a t o w y  Wo j c i e c h  s w o j e j  f o r m a c j i  
burmistrz Grzegorz Kurek Rzemieslniczego, które wraz S z u s t a k i e w i c z  o r a z  zamieszczamy ponizej. 
przedstawil sprawozdanie ze z koalicyjnym Komitetem ks. pralat Lucjan Swiderski, Marcin Letkiewicz 

Rozpoczecie V kadencji 

o zgodnie, która buduje. W Radzie Miejskiej Mszczonowa nie ma Przemówienie wygloszone przez Lukasza Koperskiego - 
miejsca na polityczne podzialy. My zawsze w swoich dzialaniach przewodniczacego  KWW Forum Samorzadowo -
skupialismy sie na rozwiazywaniu problemów mieszkanców, gminnej Rzemieslnicze, podczas inauguracyjnej sesji Rady Miejskiej 
gospodarce i innych sprawach lokalnych. V kadencji. 

Sa dzis z nami, na tej pierwszej, uroczystej sesji, byli radni, z 
którymi mialem zaszczyt pracowac w poprzedniej kadencji: pani 
Wanda Staniaszek, pan Andrzej Zielinski, pan Stanislaw Wiechowski, Wielebni Ksieza, Szanowne Panie, Szanowni 
pan Janusz Michalak i pan Slawomir Goluch. Dziekuje Panstwu za Panowie, Droga Mlodziezy
ostatnie cztery lata wytezonej pracy. To równiez dzieki Wam, moge tu 
dzis przemawiac. Wspólnie udowadnialismy, ze dobro i zasobnosc Zwracam sie do Panstwa jako Przewodniczacy Komitetu 
Ziemi Mszczonowskiej oraz jej mieszkanców jest naszym Wyborczego Wyborców Forum Samorzadowo - Rzemieslnicze, które 
podstawowym celem. w wyborach do Rady Miejskiej w Mszczonowie wraz ze swym 

Przez ostatnie cztery my mszczonowscy Radni wraz z koalicjantem Komitetem Spóldzielni Mieszkaniowej zdobylo 14 z 15 
Burmistrzem Józefem Grzegorzem Kurkiem i jego Urzednikami dostepnych mandatów. Natomiast nasz kandydat na burmistrza 
tworzylismy samorzadowa rodzine, która dzialala efektywnie, Mszczonowa, w osobie obecnego tu z nami Józefa Grzegorza Kurka, 
sprawnie i zgodnie. Dawalismy tym samym przyklad innym gminom, uzyskal wysokie, ponad 90% poparcie. To juz kolejne wybory, w 
które nie kryly, ze Mszczonów jest dla nich wzorem do nasladowania. których Forum zwycieza z olbrzymia przewaga, nad konkurencyjnymi 
Teraz, w tej kadencji bedzie podobnie. Moge to zagwarantowac. komitetami wyborczymi. Werdykt wyborców jest wiec dla nas 
Wierze tez w to gleboko, ze ta mszczonowska „rodzinna atmosfere” potwierdzeniem tego, ze nasza dotychczasowa praca samorzadowa 
uda sie nam zaszczepic we wladzach powiatowych. Wspóldzialajace z jest doceniana. Stanowi on tez wyrazny sygnal, iz mieszkancy pragna 
nami podczas wyborów Forum Samorzadowe skladajace sie z kontynuacji dynamicznego rozwoju gminy. Zapewniam, ze uczynimy 
kandydatów czterech gmin (Mszczonowa, Radziejowic, Wiskitek i wszystko co w naszej mocy, aby pokladanego w nas zaufania nie 
Puszczy Marianskiej) wygralo wybory do Rady Powiatu zawiesc. Postaramy sie, aby wszyscy mieszkancy tej gminy, 
Zyrardowskiego. Trójka nowo wybranych radnych tego komitetu jest niezaleznie od swojego wieku i statusu ekonomicznego, odczuli 
tu dzis z nami- Pani Beata Sznajder, Pan Wojciech Szustakiewicz i pan korzysci wynikajace z naszej pracy. Chcemy na równi dzialac dla 
Slawomir Myszkowski. Razem z pewnoscia zdzialamy wiele. Jeszcze naszych wyborców, jak tez i dla tych mieszkanców, którzy glosowali 
raz pragne podkreslic najwazniejsze jest zgodne dzialanie. To ono na kandydatów innych komitetów wyborczych. Ufam, ze w czasie tej 
leglo u podstaw wszystkich mszczonowskich sukcesów. Wierze, ze tak kadencji przekonamy ich do siebie. Nie bedzie podzialów na lepszych i 
bedzie nadal w naszej gminie i w powiecie równiez. gorszych. Zdajemy sobie sprawe jak wiele prawdy jest w powiedzeniu 

Przed nami naprawde wielkie wyzwania. Szalenie trudne starania 
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o unijne dotacje, które musimy pozyskac i budowanie koalicji i niepewnych sojuszy. Samorzadowego i Forum Samorzadowo-
spozytkowac na rozbudowe gminy. M S Z C Z O N Ó W  M A J E D N O L I T E  Rzemieslniczego, a takze tym, którzy dla 
Walczymy tez o najwieksza inwestycje WLADZE SAMORZADOWE, KTÓRE SA tych komitetów pracowali. Dziekuje 
powojennej Polski - o nowe, centralne G W A R A N T E M  S P R A W N E G O  kierownictwu i pracownikom Cechu 
lotnisko. Mamy wybudowac termy,  ZARZADZANIA. ZA TO DZIEKUJE Rzemiosla i Przedsiebiorczosci oraz calej 
dokonczyc budowe obwodnicy i poprawic WSZYSTKIM WYBORCOM. DZIEKUJE rzemieslniczej braci. Dziekuje tez za 
stan dróg przebiegajacych przez teren gminy, Z A W Y B O R C Z Y R O Z S A D E K  I  wsparcie czlonkom naszych rodzin, 
z których wiele to wlasnie drogi powiatowe. ZAANGAZOWANIE. Jeszcze raz w imieniu sasiadom, przyjaciolom, znajomym i 
Czeka nas równiez olbrzymi proces objecia wszystkich radnych i swoim, a takze wszystkim tym, którzy na nas glosowali. Na 
siecia wodociagowa i kanalizacyjna terenów burmistrza, dziekuje za okazane nam zakonczenie dziekuje tez miejscowemu 
wiejskich oraz przebudowa calego centrum zaufanie duchowienstwu. Przychylnosc naszych 
Mszczonowa.  Na te i inne zaplanowane Pozwólcie Panstwo, ze podziekuje proboszczów i wikariuszy okazywana nam 
przedsiewziecia mamy zaledwie cztery lata. jeszcze tym wszystkim, z którymi przez ostatnie lata odegrala bardzo znaczaca 
Cztery lata, których nie mozna zmarnowac. prowadzi lem zakonczona sukcesem role w tworzeniu wielkiej gminnej rodziny. 
To dobrze, ze wyborcy - zgodnie z naszym kampanie wyborcza. Dziekuje Leonowi To dzieki niej mozliwy stal sie do osiagniecia 
haslem - POSTAWILI NA ZGODNY I Trzcinskiemu, burmistrzowi Grzegorzowi ten wspanialy, samorzadowy sukces. 
SPRAWDZONY ZESPÓL - bo to pozwala K u r k o w i  o r a z  W o j c i e c h o w i  Zapewniam, ze spozytkujemy go dla dobra 
nam samorzadowa prace rozpoczac od razu, Szustakiewiczowi. Dziekuje wszystkim calej gminnej spolecznosci. 
juz dzis i bez zbednego tracenia czasu na c z l o n k o m  k o m i t e t ó w :  F o r u m  

proinwestycyjne nastawienie poszczycic znaczaca iloscia 
samorzadu  Mszczonowa.  inwestycj i  o  charakterze 
Przedstawiciel Mazowieckiego s p o r t o w o - r e k r e a c y j n y m  
Zwiazku Pilki Noznej Krzysztof sluzacym do propagowania gry 
Brzóska przekazal na rece w pilke nozna. Warto zaznaczyc, 
burmistrza Grzegorza Kurka ze takie wyróznienia otrzymalo 

W trakcie pierwszej sesji s p e c j a l n e  z w i a z k o w e  jedynie piec mazowieckich 
Rady Miejskiej mial miejsce wyróznienie przeznaczone dla gmin. 
mily akcent potwierdzajacy samorzadów, które moga sie M.L.

Za sportowe 
inwestycje 

tradycji. Wspominał tych, którzy nie 
szczędzili dla Polski daniny krwi. Mówił też 
historii Mszczonowa i jego symbolach. Nie 
krył swej radości, że w historycznym 

przemaszerowali  w patriotycznym Tegoroczne obchody Święta centrum ponownie budowany jest ratusz, 
pochodzie do kościoła parafialnego p.w. św. Narodowego w Mszczonowie rozpoczęły się który jego zdaniem świadczyć będzie o 
Jana Chrzciciela,  gdzie ks. prałat Lucjan w  uroczystym apelem przed Urzędem bogatej i dumnej przeszłości miasta.  
Świderski odprawił Mszę Świętą  w intencji Miejskim. Stamtąd po wciągnięciu flagi na Zakończenie pierwszej części 
Ojczyzny. Podczas kazania ks. prałat maszt mieszkańcy miasta, młodzież szkolna, obchodów odbyło się na Placu Piłsudskiego, 
przypominał, jak ważna jest tożsamość harcerze, strażacy, samorządowcy , poczty gdzie po przemówieniu burmistrza 
narodowa i jak istotne jest kultywowanie sztandarowe i orkiestra Dęta OSP Grzegorza Kurka, wystąpiła z krótkim 

repertuarem Orkiestra Dętej OSP. 
Druga część obchodów miała 

miejsce po południu w Mszczonowskim 
Ośrodku Kultury. Na scenie ośrodka 
zaprezentowano „Koncert Polski” w 
wykonaniu pianistki Marii Silvy. Dzieła 
polskich kompozytorów zostały podczas 
koncertu zestawione z nastrojowymi 
recytacjami Jerzego Łazewskiego, który 
przypomniał publiczności fragmenty 
znanych utworów patriotycznych. 

/Pio/

Pamiętajmy o symbolach 
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ją wykorzystać. Jak najlepiej wykorzystać dla dobra Polski. 
Na tym właśnie polega współczesny patriotyzm. Mamy 
budować, tworzyć, uczyć się i dawać jak najlepsze 
świadectwo o Polakach na świecie. Józef Piłsudski, który 
podłożył podwaliny pod naszą niepodległość, nie raz 
wąchał armatni proch i z bronią w ręku musiał udowadniać 
swą polskość. Największy ze współczesnych Polaków Jan 
Paweł II zapisał się w historii narodu i całej ludzkości w 
zupełnie inny sposób. On tworzył cywilizację życia i 
miłości. Budował świat bez przemocy. Obaj byli gorącymi 
patriotami. Obaj tak samo kochali ojczyznę, ale każdy z nich 
inaczej tą miłość wyrażał. Wszystko zależy od tego, na 
jakim zakręcie historii postawi nas los. Dziś możemy iść 
drogą Jana Pawła II. Każdy tak jak potrafi. Niech uczniowie 
uczą się w szkołach bez przemocy. Niech dorośli budują swe 
domy, miasta i wsie. Niech rodzice jak najlepiej wychowują 
swoje dzieci... My tu w tej gminie także staramy się być 
gorącymi patriotami. Budujemy naszą Małą Ojczyznę. 
Z tego symbolicznego miejsca- rynku, przy którym wzrasta 
miejski ratusz, apeluję o to, aby szanować wspólny wysiłek 
mszczonowskiej rodziny. Zwracajcie Państwo uwagę tym, 
którzy dewastują wspólne mienie. Przekonujcie tych, którzy 
obojętnie odnoszą się do spraw miejskich. Włączajcie się w 

Drodzy MSZCZONOWIANIE! proces ubogacania życia kulturalnego i ogólno- 
społecznego gminy. Poczujcie się gospodarzami 
Mszczonowa. Jest on naszym domem i jednocześnie Już blisko 90 lat mija od chwili, gdy Polska zerwała 
skarbem, który tak powinniśmy pielęgnować, aby potomni  zaborcze kajdany i stała się ponownie suwerennym 
wspominali nas z szacunkiem i dumą. państwem. Czy dziś potrafimy docenić co ofiarowali nam 
Wykorzystanie szansy, jaką dała nam historia jest naszym nasi pradziadowie? Czy potrafimy korzystać z podarowanej 
obowiązkiem, naszą patriotyczną powinnością!   wolności? Nie musimy płacić za nią daniny krwi. My mamy 

P r z e m ó w i e n i e  b u r m i s t r z a  
Grzegorza Kurka wygłoszone na 
miejskim rynku w dniu 11 listopada 

Z  Ż Y C I A  G M I N Y
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w awanture, a wywolywanym ucierpialy? Ta dyskusja toczy ze w tym wszystkim nalezy 29 l i s topada  w Sal i  
do odpowiedzi specjalistom od sie juz od dawna. Naukowcy i jeszcze pamietac o  tzw. widowiskowej MOK-u odbylo 

z  w niej „czynniku ludzkim”. Ten  razu zarzucano stronniczosc, ieloni wysuwajasie spotkanie w sprawie 
manipulowanie faktami lub przeciwstawne argumenty i niestety jest zawodny, a tym budowy w Mszczonowie 
wprost klamstwo. Z drugiej angazuja w nia autorytety bardziej trzeba brac go pod s p a l a r n i  o d p a d ó w  o r a z  
s t r o n y  d o s c  c h e t n i e  r ó z n e j  m a s c i ,  k t ó r e  uwage w kraju, w którym skladowiska odpadów w 
przyklaskiwano takim osobom przedstawiaja swoje ekspertyzy przeciez nie bez przyczyny wyrobisku PKL Keramzyt. 
j a k :  r o z p o z n a n y  p r z e z  i opracowania. Trudno tu powstalo powiedzenie, ze U c z e s t n i c z y l i  w  n i m  
z a p r o s z o n y c h  g o s c i  zacytowac wszystkie racje obu „przepisy sa po to, aby je mieszkancy gminy Mszczonów 
p r z e d s t a w i c i e l  f i r m y  nam dziejowice oraz osoby z stron, bo zabrakloby omijac”. Co jest jednak lepsze, i Ra
konkurencyjnej dla EKO- TOP- miejsca w prowincjonalnym jeden spalarniany komin pod Narodowego i Wojewódzkiego 
u, który podajac sie  za Merkuriuszu na te wywody nadzorem, chocby nawet F u n d u s z u  O c h r o n y  
wlasciciela nowo nabytej uczonych glów, które w n iedoskona lym,  czy  tez  Srodowiska, przedstawiciele 

  wypowiadane i - dzialki w Mszczonowie staral dodatku sa w y s y p i s k a ,  w  k t ó r y c h  rzeszowskiej firmy EKO TOP, 
s i e  s k o m p r o m i t o w a c  p i s a n e  j e z y k i e m  wybuchaja niekontrolowane która jest zainteresowana 
biznesowego rywala, czy t    spalarni, ez n i e z r o z u m i a l y m  d l a  pozary, nastepuja przesiaki do budowa firmy PKL 
reprezentant ekologicznej przecietnego zjadacza chleba. wód gruntowych i wytwarzaja K e r a m z y t ,  a  t a k z e  
o rgan izac j i  do radza j acy  P o z w o l e  s o b i e  j e d n a k  s i e  t o k s y c z n e  w y z i e w y  s a m o r z a d o w c y  g m i n y  
wprowadzenie segregacji  przypomniec, ze kiedys jeden z roznoszace sie swobodnie po M s z c z o n ó w.  W t r a k c i e  
odpadów medycznych, które z takich specjalistów zdobyl sie calej okolicy. Pozostaje tez spotkania doszlo do burzliwej 
wielu powodów sa przeciez na ten wysilek, aby dosc prosto zadac sobie pytanie, czy w dyskusji, w której brakowalo 
szczelnie pakowane i w takiej wyjasnic cala sprawe. Zrobil to miasteczku, w którym w duzej spokoju, a niekiedy wrecz 

formie,    k  wlasnie pod scislym nieco przewrotnie stawiajac czesci domowych pieców pali rozsadku. Powtarzane w ólko
nadzorem trafiaja do spalarni, a retoryczne pytanie- czy to sie odpadami, ktos jeszcze p r e t e n s j e  i  z a r z u t y  
wiec odzyskiwanie z nich mozliwe, aby ludzkosc, która powinien bac sie spalarni. Juz uniemozliwialy wymiane 

  te s po to czegokolwiek jest po prostu s t w o r z y l a  t e c h n o l o g i e slysze lowa oburzenia na informacji, a przeciez
  nie swego  takie s niemozliwe. Przysluchujac sie pozwalajaca na wysla temat tego skad czerpiep o t k a n i e  z o s t a l o  

calej tej slownej batalii  przedstawiciela w kosmos nie informacje. Alez prosze, juz z o r g a n i z o w a n e .  „ N i e  
 racje obu  w stanie bezpiecznie  ystarczy gminy! próbowalem wazyc byla spalic tlumacze. W  tylko w pozwolimy zatruc ”, 

stron. Watpliwosci jak kazdy kupy smieci? Gdy na to jesienny wieczór przejsc sie „ n i e  z y c z y m y  s o b i e  
mieciowego królestwa w mieszkaniec mam wiele.  spojrzymy w taki sposób mszczonowskimi ulicami, aby s

    ,  z jaMszczonowie!”, Podzielic sie nimi pragne w problem zdaje sie znikac. Gdy poczuc kiego to materialu „wykupcie od 
ponizszym tekscie. Goraco dodamy jeszcze do tego, ze pozyskuje sie ciepelko do nas dzialki!” i „kto zechce 

ogrzewania   pod kominem?”- t zachecam do jego chlodnej wszelkie procesy utylizacyjne domów. Proszemieszkac o 
analizy. s a  o b w a r o w a n e  tego nie traktowac jako wyrzutu najczesciej powtarzane przez 

* * * rygorystycznymi przepisami, a pod adresem mszczonowian. m i e s z k a n c ó w  o k r z y k i .  
C z y  s m i e c i  m o z n a  nad przestrzeganiem tych norm Niestety w taki sposób w Wielokrotnie powracala tez 

bezpiecznie utylizowac? Bo to, czuwa wie le  urzedów i  obecnej chwili „utylizuje” sie sprawa spadku ceny dzialek, do 
 lsce i to z   ze trzeba sobie z nimi poradzic organizacji to wydaje sie, ze odpady w calej Pojakiej ma ponoc dojsc po

 s i  dwóch powodów. Po pierwsze zrealizowaniu w Mszczonowie jest oczywiste. Pozostaje tylko powinn i smy pozbyc e
 obu  inwestycji. pytanie czy mozna to uczynic w s z e l k i c h  w a t p l i w o s c i .  tak najlatwiej i to jeszcze Trudno to 

tak, aby czlowiek i jego Niestety trzeba pamietac i to d a r m o w o  p o z b y c  s i e  spotkanie zrelacjonowac , gdyz 
wisko zanadto na tym nie „niechcianego po  ono srodo dostrzegli takze uczestnicy smiecia”, a chwilami przemienialo sie

mszczonowskiego spotkania, d r u g i e  z g o d n i e  z  

Czy warto zabiegac o „smieciowe królestwo”?
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pseudogospodarska mentalnoscia szkoda 
zmarnowac taki solidny opal jak stara, 
gumowa podeszwa, czy tez  plastikowa 
butelka. Jest wiec „czysto i oszczednie”, a 
przy tym cieplutko. Samorzad Mszczonowa 
stosujac nieco podobny tok, myslenia 
wykoncypowal wiec sobie, ze zamiast 
skladowac smieci na drogich i szybko 
zapelniajacych sie wysypiskach trzeba je 
spalic i jeszcze na tym zarobic, w postaci 
uzyskania energii, przekazywanej wprost 
do miejskich sieci cieplowniczej i 
energetycznej. Dobre to rozumowanie, czy 
nie?  Sadze,  ze  tu  zdania  wsród 
mieszkanców tez beda podzielone. Faktem 
jednak pozostaje, ze tak przeciez czyni sie 
teraz w calym cywilizowanym swiecie i to 
wlasnie spalarnie sa dzis uwazane za 
ekologiczna alternatywe dla tlacych sie i 
smierdzacych gór smieci zwanych 
powszechnie skladowiskami. 

Podsumowujac, uwazam wiec, ze w 
calej dyskusji na temat spalarni smieci 
zasadniczym, pytaniem, które nalezy sobie 
postawic jest nie tyle kwestia szkodliwosci 
inwestycji, ale wyboru miejsca jej 
lokalizacji. Mówiac kolokwialnie - po co 
nam jesc ta „zabe”?. Czy nie lepiej, zeby 
sobie taka spalarnie wybudowali sasiedzi i 
to najlepiej tacy w ogóle z drugiego konca 
osiedla (czyt. województwa)? Kto jednak w 
takim wypadku zaplaci pózniej za dowóz 
naszych smieci do tych sasiadów, skoro juz 
teraz wysokosc smieciowych oplat jest 
ponoc nie do przyjecia? Kto tez pokryje 
milionowe koszty usuwania skutków 
ekologicznych bomb, jakimi sa nasze 
wysypiska. Slowem jak by sie nie odwrócil 
d... zawsze z tylu. 

 Przy okazji spalarnianego problemu, 
który rozbudzil juz w miescie niezwykle 
emocje zapomniano jakby troche o 
temacie „skladowiska odpadów P.K.L. 
Keramzyt z dodatkowymi kwaterami na 
odpady zawierajace azbest i na inne 
odpady niebezpieczne”. Jest tez cala 
m a s a  p y t a n  s z c z e g ó l o w y c h  i  
technicznych, na które odpowiedzi moga 
udzielic jedynie fachowcy i dlatego 
g o r a c o  z a c h e c a m y  w s z y s t k i c h  
mieszkanców do stawiania pytan, na 
które za naszym posrednictwem 
zobowiazali sie odpowiadac eksperci ze 
s t rony f i rmy EKO-TOP ( f i rmy 
zajmujacej sie projektem spalarni) oraz 
ci reprezentujacy KERAMZYT, w 
wyrobisku którego ma powstac  
skladowisko odpadów. Czekamy na 
Panstwa sygnaly, które mozna wysylac 
na adresy mailowe podane w na stronie 
internetowej serwisu naszej gminy 
www.mszczonow.pl. 

Marcin Letkiewicz 

Panie burmistrzu skąd pomysł na scenariusza. Poza tym prywatny inwestor to 
budowę spalarni w Mszczonowie? zawsze ryzyko, że komuś tam wpadnie do 

Zgodnie z dyrektywami unijnymi do 2013 g ł o w y,  ż e  m o ż n a  o s z c z ę d z i ć  n a  
roku w Polsce nie będzie już można składować zabezpieczeniach, czy też na koniecznych 
nieprzetworzonych śmieci. Dzisiejsze remontach. Tu tego nie będzie. Gwarantem 
śmieciowiska będą więc musiały przestać naszego bezpieczeństwa staje się państwo. 
i s tn ieć .  Al ternatywą dla  n ich będą Lepszego zabezpieczenia już nie uzyskamy. 
kompostownie i spalarnie. Dziś możemy tą Czy nie warto jednak poczekać, może ta 
spalarnię wybudować za pieniądze unijne, jeśli spalarnia powinna powstać gdzieś indziej? 
natomiast prześpimy sprawę to za kilka lat Nie oszukujmy się, że jedna spalarnia 
czekać nas będą milionowe inwestycje. Nie ma rozwiąże problem całego województwa. 
odwrotu od tego kursu. Nie da się przestać Takich obiektów będzie musiało powstać 
produkować śmieci i trzeba sobie poradzić z ich niemalże tyle ile dziś działa wysypisk. Jeszcze 
utylizacją. Cały świat już wie, że spalarnie są raz powtarzam, że albo dziś pozwolimy sobie 
mniej groźne od wysypisk i my też musimy wybudować spalarnię  jako pierwsi i to za 
sobie to w końcu uświadomić. unijne pieniądze przez służby powołane w tym 

Ludzie boją się spalarni i trudno się kraju do ochrony środowiska, albo za kilka lat 
dziwić ich obawom. zapłaczemy gorzkimi łzami, gdy przyjdzie nam 

Spalarnia to jeden monitorowany komin, w przeznaczyć grube miliony na samodzielną 
którym po przejściu przez kilka filtrów taką inwestycję. Teoretycznie będzie  
wypełnionych aktywnym węglem wydobywa wprawdzie istniała jeszcze jedna możliwość .... 
się tyle spalin co z dwóch papierosów. Czego tu tzn. wielokrotnie wyższe stawki za zbiórkę 
się bać. Nieprównywalnie więcej trujących odpadów, tak żeby było nas stać na ich 
oparów dostarczają miastu tak dziś popularne wywózkę do „sąsiadów” i to pod warunkiem, 
śmieciuchy, czyli piece do centralnego że oni w ogóle będą nam na tyle przychylni, aby 
ogrzewania, w których można palić odpadami. je od nas odebrać. 
Przecież to nie jest żadną tajemnicą, że wiele Czy oby w tej batalii nie ryzykuje Pan 
osób tak właśnie ogrzewa swoje domy. To jest cała swoja wypracowaną przez lata pozycją? 
prawdziwy problem. Problemem też są Zawsze, gdy zdobywałem się na coś 
dzisiejsze wysypiska, z których wciąż ulatniają nowego podejmowałem takie ryzyko. Nigdy 
się toksyczne wyziewy. Na wysypiskach nie zaszkodziłem gminie swoim działaniem i 
dochodzi  też  do niekontrolowanych tym razem też nie uczynię. Przełamywanie 
samozapłonów i wycieków, które mogą stereotypowego myślenia jest bardzo trudne. 
zagrozić pokładom wód podskórnych. Wbrew Tych, którzy nadal sadzą, że zamierzam 
temu co twierdzą pseudo-ekolodzy spalarnie to sprowadzić na Mszczonów jakieś nieszczęście 
krok naprzód na drodze do czystszego pragnę zapytać ... czy ja nie mieszkam w tym 
środowiska. mieście? Dlaczego miałbym chcieć sam się 

Jakie są gwarancje, że faktycznie otruć? Na Zachodzie spalarnie działają w 
mszczonowska spalarnia (jeśli takowa centrach miast, w bezpośrednich sąsiedztwach  
postawnie) będzie spełniać wszelkie normy? osiedli mieszkaniowych. Nowoczesna 

Najlepszym zabezpieczeniem będą jej technologia pozwala na bezpieczną utylizację 
właściciele. Jeśli teraz zdecydujemy się na odpadów. Nie dajmy się zwariować, ani 
wybudowanie spalarni to uczyni to za nas zastraszyć. Jeszcze raz powtarzam tą 
firma, która należy do Ministerstwa Ochrony inwestycję w porównaniu z dotychczas 
Środowiska i Narodowego Funduszu Ochrony s tosowanymi  na leży  wręcz  nazwać  
Środowiska. Przecież ten obiekt będzie musiał proekologiczną. Poza tym dzięki niej będziemy 
działać wzorowo. Jego wadliwe działanie mieli tańsze ciepło oraz energię elektryczną, 
skompromitowałoby tych,  którzy są  nie mówiąc już  o dochodach z tytułu 
odpowiedzialni za ochronę środowiska w tym działalności produkcyjnej i nowych miejscach 
kraju. Nie wyobrażam sobie takiego pracy

Z burmistrzem Grzegorzem Kurkiem na temat spalarni 
odpadów rozmawia Marcin Letkiewicz 

Spalarnia jak dwa papierosy

Model mszczonowsakiej spalarni
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opakowywane w folie polietylen o grubosci nie mniejszej niz 0,2 
W zwiazku z planami utworzenia na terenie PKL mm;

Odpady o ostrych krawedziach (zanieczyszczonych azbestem) K E R A M Z Y T  s k l a d o w i s k a  o d p a d ó w  
np. czesci metalowe, fragmenty konstrukcji nalezy pakowac w zawierajacych azbest, ekspert w tej dziedzinie 
pudla, a nastepnie owinac folia polietylenowa lub umiescic w 

mgr inz. Józef Polkowski (EKOEFEKT workach z folii.
Wszystkie opakowania z odpadami azbestowymi powinny byc Warszawa) przeslal do Merkuriusza material 

oznakowane miedzynarodowym znakiem ostrzegawczym dotyczacy tego zagadnienia. Zachecamy do 
umieszczanym na tych wyrobach.zapoznania sie z tym artykulem. 

red. MM Odpady zawierajace azbest odpowiednio opakowane powinny 
byc transportowane z miejsca ich usuwania do miejsca 
unieszkodliwiania z zachowaniem przepisów obowiazujacych. 
aktów prawnych tj: ( wykaz przepisów w Zalaczniku Nr 2 )

2. Deponowanie odpadów zawierajacych 
azbest

Podejmowane na swiecie próby unieszkodliwiania odpadów 
azbestowych m.in. poprzez termiczna wysokotemperaturowa 
obróbke (stapianie i zeszkliwienie) lub zadawanie kwasem 

1. Zbiórka i transport fluorowodorowym maja ograniczone znaczenie. Ze wzgledu na 
Sposób zbierania i usuwania odpadów zawierajacych azbest wysokie koszty takiej  obróbki podstawowa metoda 

zalezy od rodzaju odpadów i zródel ich powstawania. Podstawowa unieszkodliwiania tych odpadów jest ich skladowanie na 
zasada przy tego rodzaju dzialalnosci jest maksymalne odpowiednich skladowiskach.
zabezpieczenie odpadów przed mozliwoscia emisji wlókien azbestu Popularna forma unieszkodliwiania pylacych odpadów o duzej 
do atmosfery. Osiaga sie to poprzez zastosowanie odpowiednich zawartosci azbestu jest przed deponowaniem zatapianie ich z 
srodków technicznych i organizacyjnych. Najwazniejszym z nich cementem w mieszance betonowej. Formowane w ten sposób 
jest utrzymywanie usuwanych odpadów w stanie wilgotnym i bloczki betonowo-azbestowe sa obojetne dla srodowiska (nadal 
unikanie uszkodzenia usuwanego obiektu, a zwlaszcza stosowania jednak traktowane sa jako odpad niebezpieczny) i moga byc 
mechanicznych metod obróbki tych materialów oraz kierowane na odrebne sektory skladowisk odpadów komunalnych a 
wykorzystywanie odpowiednich szczelnych opakowan i lepiej na skladowiska odpadów azbestowych.
pojemników do transportu. Odpady o mniejszej zawartosci azbestu sa najczesciej 

Caloksztalt przepisów i procedur dotyczacych zabezpieczenia spotykane na terenie Polski. Sa to odpady slabo-pylace,. najczesciej 
lub usuwania wyrobów zawierajacych azbest z uwzglednieniem w postaci plyt plaskich, prasowanych i falistych uzywanych w 
kompetencji organów administracji samorzadowej, panstwowej budownictwie. Najbardziej racjonalna forma ich unieszkodliwiania 
oraz obowiazków wlasciciela obiektu zostal szczególowo jest ich deponowanie na skladowiskach przy odpowiednich, lecz nie 
przedstawiony w tomie II. Poradnika gospodarowania odpadami i ponad normatywnych wymaganiach bezpieczenstwa. Tworzenie 
w kilku publikacjach m.in. Instytutu Techniki Budowlanej. bowiem zbyt restrykcyjnych wymagan dla skladowisk tych 

Problematyka zbiórki odpadów ujeta zostala w przepisach odpadów doprowadzic moze do sytuacji, w której dla 
krajowych, m.in. w rozporzadzeniach Ministra Gospodarki, Pracy i indywidualnych uzytkowników omawianych wyrobów (glównie 
Polityki Spolecznej z 2003 i 2004 r. Przepisy dot. zabezpieczania i mieszkanców wsi) proces usuwania dachów eternitowych bedzie 
usuwania odpadów zawierajacych azbest zostaly szczególowo zbyt skomplikowany, a skladowiska na odpady nieliczne i 
przedstawione w rozporzadzeniu Ministra Gospodarki, pracy i niedostepne. Juz teraz, usuwanie dachów i elewacji azbestowo-
Polityki Socjalnej z dnia 2 kwietnia 2004 r. w sprawie sposobów i cementowych w prywatnych obiektach dokonuje sie najczesciej w 
warunków bezpiecznego uzytkowania i usuwania wyrobów nieodpowiedni sposób, a odpady bez zadnych zabezpieczen sa 
zawierajacych azbest (Dz.U. Nr 71 poz. 649). "ukrywane" w srodowisku naturalnym lub po zmieszaniu z 

Sposób pakowania odpadów zawierajacych azbest odpadami budowlanymi, trafiaja na przypadkowe kwatery 
Sposób pakowania odpadów zawierajacych azbest i wyrobów skladowisk komunalnych.

azbestowych zalezy od ich rodzaju i postaci fizycznej, przede W Polsce glówny problem stanowi brak dostepnych 
wszystkim jednak musi spelniac podstawowy warunek, jakim jest skladowisk, rozlokowanych odpowiednio do potrzeb ich 
eliminacja mozliwosci emisji wlókien azbestowych do powietrza. wytwórców. Duze odleglosci od punktów powstawania odpadów do 
Obowiazuje generalna zasada, ze odpady azbestowe powinny byc skladowisk rzutuja na koszty.
pakowane w stanie wilgotnym i umieszczane wylacznie w Zgodnie z zapisami zawartymi w Krajowym Planie Gospodarki 
opakowaniach przeznaczonych do ostatecznego skladowania. Odpadami (Uchwala Rady Ministrów z dnia 29 pazdziernika 

3Odpady o gestosci objetosciowej powyzej 1000 kg/m  2002 r., Dz. U. nr 11, póz. 159) do 2014 roku przewiduje sie budowe 
(zawierajace ponizej 20% azbestu) - powinny byc szczelnie owijane 40 nowych skladowisk odpadów azbestowych lub adaptacje 
w folie polietylenowa po czym trwale wiazane z paleta. istniejacych skladowisk (wydzielenie osobnej kwatery na terenie 

Natomiast odpady o gestosci objetosciowej mniejszej niz 1000 istniejacych skladowisk odpadów komunalnych). Do konca 
3kg/m  (zawierajace powyzej 20% azbestu) oraz pyl azbestowy z 2032 roku zaklada sie wybudowanie w sumie 84 obiektów tego 

urzadzen odpylajacych powinny byc umieszczane w workach z folii typu.
polietylenowej, po szczelnym zamknieciu worków poprzez 
zgrzewanie badz zalepienie tasma samoprzylepna, umieszcza sie je Inne metody unieszkodliwiania azbestu
w opakowaniach kontenerowych typ „Big - Bag" wykonanych z N i e w i e l k i e  n a d z i e j e  w i a z a n o  z  t e r m i c z n a  
tkanin z tworzyw sztucznych. wysokotemperaturowa obróbka, np. z zastosowaniem metody 

Wyroby i odpady zawierajace azbest powinny byc szczelnie plazmowej do najbardziej niebezpiecznych odpadów azbestowych, 

Metody zbiórki, transportu 
i unieszkodliwiania 

odpadów azbestowych
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zawierajacych np. krokidolit. Metoda ta prowadzi do zniszczenia Rozpatrujac problem odpadów azbestowo-cementowych 
struktury wlókien azbestu. W praktyce przetwarzania odpadów warto przytoczyc podany przez A.Obminskiego z ITB 
znalazla zastosowanie plazma termicznie wytwarzana w luku (XI Miedzynarodowa Konferencja - Budowa i eksplo-atacja 
elektrycznym lub posrednio w plazmotrononach, której temperatura bezpiecznych skladowisk odpadów -ABRYS Sp. z o. o. - Ustron 
rzedu 6-15 tys. °C umozliwia unieszkodliwienie wielu szczególnie 2001)w przyklad organizacji gospodarki odpadami w Danii. Na 
niebezpiecznych odpadów z technologii chemicznej organicznej. obszarze zamieszkalym, w promieniu ok. 5-10 km 
Metoda ta preferowana jest zatem do unieszkodliwiania odpadów rozmieszczone sa tam tzw. posrednie stacje odbioru odpadów - 
zdecydowanie bardziej niebezpiecznych od azbestu. róznych odpadów. Jest wsród nich odpad z plyt azbestowo-

Plazmowe systemy przetwarzania róznych odpadów w tym i cementowych pokryc dachowych. Odpady te sa selektywnie 
odpadów azbestowych oferuje firma EKTOPLAZMA na bazie gromadzone (oddzielnie odpady azbestowe) w oznakowanych, 
urzadzen angielskiej firmy TETRONICS Ltd wiodacej w dziedzinie zamykanych, samo- rozladowujacych sie metalowych kontenerach. 
projektowania i budowy tych urzadzen. Po ich wypelnieniu sa one transportowane na wybrane kwatery 

W literaturze technicznej mozna równiez znalezc ogólne skladowiska przemyslowego odpadów lub na wybrane 
informacje o próbach zastosowania innych procesów termicznych odpowiednio prowadzone kwatery skladowiska komunalnego.
do unieszkodliwiania omawianych odpadów. Na szczególna uwage Odpady z plyt azbestowo-cementowych na kwaterze sa 
zasluguja rozwiazania opracowane przez firme Dow Chemicals przykrywane ziemia. Skladowisko to jest izolowane od wód 
Deutschland. Firma ta przed kilku laty opatentowala metode gruntowych z uwagi na przechowywanie w nim innych odpadów 
unieszkodliwiania odpadów azbestowych poprzez stapianie ich (nie azbestowych), np. pylów z elektrofiltrów, których odcieki 
przy dodatku substancji znacznie obnizajacych temperature moglyby zanieczyscic wody podziemne. Siec drenów przechwytuje 
topnienia. Danych nt ekonomiki procesu brak. izolowane od podloza odcieki i kieruje je do oczyszczalni. Rzecz 

Z danych literaturowych wynika, ze mozliwa jest tez obróbka jasna, nie dotyczy to pylów azbestu, które nie sa rozpuszczalne i nie 
odpadów zawierajacych azbest kwasem fluorowodorowym lub jego sa w stanie przemieszczac sie w gruncie na odleglosc wieksza niz 
pochodnymi np. kwasem fluorosulfonowym. Obróbce takiej kilkadziesiat centymetrów, wymagaja zas izolowania od powietrza 
towarzyszy wydzielanie sie fluorku krzemu SiF . Obróbka taka atmosferycznego, co zapewnia regularne przesypywanie odpadów 4

nakladem glebowym. umozliwia zniszczenie niekorzystnej struktury mineralów 
W Niemczech preferowana jest budowa duzych skladowisk azbestowych i ich przeksztalcenie bezpieczne dla otoczenia. 

odpadów azbestowych glównie w wyrobiskach po eksploatacji Metody te zostaly wypróbowane na skale techniczna np. do 
wegla brunatnego.unieszkodliwiania tworzyw sztucznych zawierajacych azbest. Jak 

Inne metody unieszkodliwiania odpadów azbestowych maja na razie koszty takiej obróbki sa wysokie i w zwiazku z tym 
ograniczone zastosowanie, przede wszystkim ze wzgledów preferowane jest wiazanie tego typu odpadów cementem przed ich 
ekonomicznych.ostatecznym skladowaniem.

Wedlug doswiadczen niemieckich (Solvay Umweltchmie 
GmbH, Hanower) do przerobu rozdrobnionych na czesci ponizej WNIOSEK KONCOWY - Nalezy dopuscic 
5 mm odpadów azbestowych mozna stosowac 40% kwas deponowanie odpadów zawierajacych azbest na 
fluorowodorowy. Proces prowadzi sie w temperaturze 60-65 °C. 

terenie Zakladu Górniczego PKL KERAMZYT w Roztwór zawierajacy glownie fluorki i fluorokrzemiany 
Mszczonowie.neutralizuje sie 20% zawiesina wodorotlenku wapnia. Powstajacy 

fluorek wapnia mozna wykorzystac w budownictwie. Szacunkowe Lokalizacja bardzo dobra. Calkowite 
koszty przerobu ta metoda w instalacji przemyslowej siegaja jednak bezpieczenstwo ekologiczne. 750 USD/t.

Zbiorcze zestawienie orientacyjnych jednostkowych kosztów 
Mgr inz. Józef Polkowski unieszkodliwiania odpadów podano ponizej w Tabeli.

KOEFEKT Warszawa

3. Koszty jednostkowe unieszkodliwiania 
odpadów

4. Rozwiazania stosowane w panstwach Unii 
Europejskiej

W Panstwach Unii Europejskiej preferowana metoda 
unieszkodliwiania odpadów azbestowych jest ich skladowanie na 
specjalnie zaprojektowanych do tego celu skladowiskach odpadów. 

W zwiazku z planowanymi w Mszczonowie 
inwestycjami (budowa spalarni odpadów oraz 
organizacji skladowiska odpadów w wyrobisku 
PKL Keramzyt), Urzad Miejski w Mszczonowie 
prosi o przekazywanie wszelkich pytan i 
watpliwosci co do tych przedsiewziec na adresy 
mailowe podane w na stronie internetowej 
serwisu naszej gminy (www.mszczonow.pl). Na 
przeslane przez mieszkanców pytania 
odpowiedza specjalisci z zakresu ochrony 
srodowiska. 

Tresc zadanych  pytan i odpowiedzi na nie 
publikowane beda sukcesywnie w najblizszych 
numerach Merkuriusza Mszczonowskiego. 
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zbudowano i eksploatuje się w Polsce na terenie dużych miast takich jak np.: 
Warszawa, Kraków, Łódź, Rzeszów, Gliwice, Wałbrzych, Bydgoszcz, 
Gorzów Wlkp., Koszalin i innych. Obecnie, w większości przypadków 
emisja z tych spalarni mieści się w zakresie ustalonym przez Ministra 
Środowiska w Dz.U.05.260.2181 z 29 grudnia 2005. Rozporządzenie to w 
zakresie wartości dopuszczalnych jest odpowiednikiem wymagań 
określonych w odnośnych dyrektywach UE  np. Dyrektywa 2000/76/EC. 
W kwestii kontrowersyjnych decyzji związanych przed kilku laty z 
dopuszczeniem do stosowania termicznej, parowej sterylizacji odpadów 
szpitalnych, będącej metoda alternatywną do ich spalania musze stwierdzić, 
że sterylizacja nie może być metoda ostateczną w utylizacji odpadów 
szpitalnych, gdyż pomimo zastosowania urządzeń do ich rozdrabniania, 
homogenizacji przed lub w trakcie sterylizacji po procesie tym pozostaje 
odpad, co do sterylności, którego jest wiele kontrowersji. Głównie z tego 
powodu uważam, że jedyną skuteczną, sprawdzoną i w pełni dostępną 

dr hab. inż. Adam Grochowalski, prof. PK Kraków, styczeń 2006 
metodą utylizacji odpadów szpitalnych jest ich termiczna utylizacja poprzez 

Problem termicznej utylizacji odpadów szpitalnych i spalenie lub spopielenie, przy zachowaniu wszelkich, rygorystycznych 
weterynaryjnych w świetle obowiązującego prawa oraz wymagań w tym zakresie. 

Metody sterylizacji termicznej powinny być stosowane jako tymczasowe, dostępnych technologii
doraźne sposoby obniżenia stopnia infekcyjności tej grupy odpadów np. w Rozwój cywilizacji przyczyniając się bezpośrednio do poprawy warunków i 
celu ich transportu w ciepłe letnie dni do spalenia w wyspecjalizowanych komfortu życia ma pośredni wpływ na zmianę środowiska naturalnego, 
urządzeniach. powodując w wielu przypadkach znaczne pogorszenie jego stanu. 
Jakkolwiek są dostępne również inne technologie unieszkodliwiania Wprowadzenie do użycia wielu obcych naturze (ksenobiotyków), 
odpadów szpitalnych  np. przy wykorzystaniu mikrofal i plazmy, to są to szkodliwych związków chemicznych, takich jak np. środki ochrony roślin 
metody do chwili obecnej bardzo kosztowne i głównie ze względów jest działaniem celowym i może być kontrolowane oraz ograniczane. 
ekonomicznych niemożliwe obecnie do zastosowania w Polsce. Zanieczyszczenie środowiska może powstać również wskutek 
W zakresie doboru metod utylizacji odpadów medycznych i niezamierzonego działania, jak np. podczas niekontrolowanego spalania 
weterynaryjnych oraz innych niebezpiecznych opracowano wytyczne w odpadów z gospodarstw domowych na otwartej przestrzeni lub w piecach 
odniesieniu do najlepszych dostępnych technik - BAT  zawarte w obszernym domowych. Wszystkie te działania powodują bezpośrednie pogorszenie 
dokumencie wydanym przez UNEP w 2004 r. jako zalecenie w kwestii stanu zdrowia ludzi i zwierząt. Negatywny wpływ niektórych 
doboru sprawdzonych, dostępnych technologii: ksenobiotyków na ludzi i zwierzęta jest przedmiotem licznych badań 
Draft guidelines on best available techniques and guidance on best naukowych, efektem których prowadzone są działania w celu eliminowania 
environmental practices relevant to Article 5 and Annex C of the Stockholm tych związków z naszego otoczenia bezpośrednio poprzez wycofanie 
Convention on Persistent Organic Pollutants Section V.B. "Guidance by szkodliwych związków chemicznych z produkcji, dystrybucji i stosowania, 
source category: Annex C, Part II Source Categories: Cement kilns firing bezpieczną utylizację wielu rodzajów odpadów, ograniczenie emisji a także 
hazardous waste". Dokument dostępny jest na stronie: UNEP: www.pops.int pośrednio poprzez edukację społeczeństwa w celu np. zaprzestania spalania 
oraz na stronie autora: http://www.dioksyny.pl/files/Draft-BAT-BEP-Dec-odpadów domowych. 
2004.pdf Zgodnie z obowiązującymi aktualnie w Unii Europejskiej wymaganiami w 
Spalanie we właściwie do tego zaprojektowanych i wykonanych instalacjach odniesieniu do prawa ochrony środowiska odpady muszą być przetworzone 
jest powszechnie przyjętą metodą utylizacji odpadów w praktycznie przed ich składowaniem, a składować można tylko te z nich, które pozostają 
wszystkich krajach o wysokiej kulturze przemysłowej. jako nienadające się ani do recyklingu, kompostowania ani do odzyskania 
Ważne podkreślenia jest to, że zgodnie z nowelizacją polskiego prawa i zgromadzonej w nich energii cieplnej. Ta ostatnia grupa jest kierowana do 
wprowadzenia ostrych wymagań emisyjnych w odniesieniu do emisji spalania, głównie w celach energetycznych. 
zanieczyszczeń ze spalarni odpadów nasze społeczeństwo ma prawo Odpady szpitalne i weterynaryjne ze względu na ich charakter i ryzyko 
domagać się jawności wyników badań przeprowadzonych przez organy występowania chorobotwórczych drobnoustrojów nie podlegają 
państwowe kontrolujące emisję zanieczyszczeń z takiej spalarni. Jako autor recyklingowi w jakiejkolwiek formie. Obecnie dostępne technologie ich 
wieloletnich badań (reprezentujący Politechnikę Krakowską), muszę utylizacji opierają się na metodach termicznych, głównie spaleniu w 
stwierdzić, że w wyniku kilkunastokrotnych pomiarów instalacja EKO-TOP wyspecjalizowanych urządzeniach lub technikach sterylizacji termicznej. Te 
wykazywała bardzo niski poziom zanieczyszczeń w spalinach, spełniający ostatnie metody jakkolwiek zalecane w wielu rozporządzeniach nie mogą 
rygorystyczne wymagania Unii Europejskiej i nowego rozporządzenia jednak być wykorzystywane jako metody ostateczne, gdyż przy ich użyciu 
Ministerstwa Środowiska. Stężenie dioksyn było za każdym razem poniżej dalej pozostaje odpad nieprzetworzony, a całkowita ich sterylizacji jest wciąż 
0,1 nanograma w 1 metrze sześciennym, czyli znacznie mniej niż w spalinach kwestionowana. Spalanie odpadów medycznych i weterynaryjnych w 

0 z pieców do ogrzewania domów. Badania takie prowadzone są już w Polsce temperaturze powyżej 850 C przy odpowiedniej ilości tlenu i w odpowiednio 
(m.in. właśnie przez Politechnikę Krakowską, weryfikowane przez długim czasie powoduje nie tylko ich całkowitą sterylizację, ale również 
uniwersytet w Umea i Orebro w Szwecji i Międzynarodowy Instytut Joint uzyskanie jedynie mineralnej pozostałości (popiołu), co czyni je 
Research Centre w Ispra we Włoszech). nieidentyfikowalnymi. Jest to bardzo istotne biorąc pod uwagę częstą 
Z badań przeprowadzonych przeze mnie w Politechnice Krakowskiej zawartość w spalanych odpadach medycznych tkanki pooperacyjnej, krwi, 
wynika, że spalanie odpadów gospodarczych pochodzących z jednego dnia płynów ustrojowych oraz wielu lekarstw. 
w kilku domowych piecach węglowych na terenie Krakowa dostarcza do Współcześnie konstruowane urządzenia do termicznej utylizacji odpadów, 
powietrza tyle dioksyn i innych zanieczyszczeń ile spalarnia odpadów w wśród których rozróżnić można urządzenia do spopielania odpadów 
Krakowie przy ul. Dymarek o wydajności ponad 500 kg/godzinę. Tak (piroliza), spalania w piecach obrotowych, przy wykorzystaniu plazmy lub 
skuteczne są systemy oczyszczania spalin w nowych spalarniach. Z mikrofal są technicznie dostępne i realizowane w wielu krajach, gdzie 
przeprowadzonych badań wynika też, że podpalenie kontenera na śmieci problem kompleksowego gospodarowania odpadami jest traktowany z całą 
powoduje powstanie 1000-krotnie większego stężenia dioksyn w powagą. 
ulatniających się spalinach niż z komina spalarni odpadów EKO-TOP w Ze względu na rosnące wymagania w zakresie emisji spalin do atmosfery 
Rzeszowie czy innych niskoemisyjnych spalarni odpadów. Niezrozumiałe urządzenia te wyposażane są w coraz bardziej rozbudowane systemy 
jest dla mnie, dlaczego przeciwko spalaniu śmieci w kontenerach i oczyszczania spalin z wykorzystaniem bardzo sprawnych filtrów oraz 
śmietnikach praktycznie nikt nie protestuje i dlaczego spalanie odpadów w katalizatorów niszczących szkodliwe związki organiczne (np. dioksyny). 
domowych piecach węglowych jest uważane za coś oczywistego, Zastosowanie w spalarniach złożonego, wielostopniowego systemu 
powszechnie akceptowalnego, pomimo, że dostarcza do powietrza oczyszczania spalin gwarantuje praktycznie całkowite usunięcie dioksyn ze 
kilkusetkrotnie więcej dioksyn niż aktualnie eksploatowane spalarnie spalin. Dotyczy to również innych zanieczyszczeń takich jak szkodliwe 
odpadów, spełniające wymagania prawne w zakresie ochrony atmosfery. węglowodory aromatyczne. 
Podobny problem związany jest z emisją dioksyn z samochodowych Nowe urządzenia do spalarnia odpadów niebezpiecznych i szpitalnych 
silników spalinowych napędzanych olejem napędowym. Czarny dym z 

Laboratorium Analiz Œladowych Wydzia³ In¿ynierii i 
Technologii Chemicznej 

Politechnika Krakowska
ul. Warszawska 24, 31-155 Kraków 

Tel.,fax: (012) 628-20-36, 
Tel. 628-21-12, 628-27-13

Agrochow@chemia.pk.edu.pl
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spalanie odpadów gospodarczych na wolnym powietrzu lub w piecach do autobusu lub innego pojazdu dostarcza tyle dioksyn i rakotwórczych 
ogrzewania domów. węglowodorów aromatycznych do powietrza ile jedna spalarnia odpadów w 
Niekontrolowane procesy spalania odpadów, ze względu na nawet śladową ciągu godziny pracy! Dlaczego nikt przeciwko niesprawnym pojazdom nie 
zawartość chloru związanego w jakiejkolwiek formie organicznej lub protestuje obawiając się dioksyn czy rakotwórczych węglowodorów? 
nieorganicznej (np. sól) są poważnym źródłem dioksyn do atmosfery. Należy Dlaczego obawa przed emisją dioksyn i zanieczyszczeniem środowiska jako 
wyraźnie zaznaczyć, że problem dotyczy spalania odpadów luzem na pryzmach lub argument zupełnie bezpodstawny jest wielokrotnie powtarzany przy budowie 
w piecach węglowych do ogrzewania mieszkań, czy kotłowniach. Spalanie nowych spalarni odpadów wyposażonych w nowoczesne filtry? Jest to 
odpadów w specjalnie przeznaczonych do tego spalarniach, wyposażonych w jednoznaczne z tym, że protestujemy przeciwko eksploatacji urządzeń 
odpowiednie urządzenia oczyszczające spaliny i wyposażonych w katalizatory do spełniających rygorystyczne wymagania prawne (spalarnie), a przechodzimy 
rozkładu dioksyn nie stanowi zagrożenia dla środowiska, a pozwala skutecznie obojętnie wobec rażącego łamania prawa przez niesprawne silniki samochodów 
rozwiązać problem gospodarowania odpadami komunalnymi i niebezpiecznymi ciężarowych, czy powszechnego spalania śmieci w piecach domowych. 
Warto nadmienić, że w warunkach procesu spalania węgla kamiennego w piecach Często powtarzany jest slogan, że w krajach europejskich zaprzestano budowy 
domowych istnieją wprost idealne warunki do powstawania dioksyn, gdy obok spalarni odpadów. W wielu przypadkach to prawda, tylko nie wspomina się o tym, 
węgla na ruszcie znajdą się odpady gospodarcze. Pokaźnym źródłem dioksyn są że dlatego, że zbudowano tam już pokaźną liczbę spalarni, które wystarczają do 

rozwiązania problemu niszczenia odpadów metodami termicznymi a poprzez 
usprawnienie ich pracy oraz ograniczenie emisji spalin można je wykorzystać w 
większej skali. Dlatego nie opłaca się budować nowych, kosztownych instalacji, a 
opłaca się usprawnić istniejące. 
Powszechnie panująca opinia, że w krajach Europy Zachodniej odstępuje się od 
budowy spalarni jest spowodowana tym, że rzeczywiście zrezygnowano tam w 
ostatnich latach z budowy wielu planowanych spalarni, ale nie dlatego, że uznano te 
procesy za szkodliwe tylko dlatego, że poczyniono duże postępy w segregacji 
odpadów i budowa nowych spalarni nie jest już potrzebna. W Szwajcarii spalane 
jest ponad 90% wszelkich odpadów nadających się do spalenia  w tym środki 
ochrony roślin. We Francji spalane są odpady niebezpieczne nie tylko rodzimej 
produkcji, ale również sprowadzane z wielu krajów europejskich. Nikt we Francji 
nie obawia się spalania odpadów w nowoczesnych spalarniach znajdujących się w 
Lyon. 
Wszelkie procesy niekontrolowanego spalania odpadów, a w szczególności coraz 
powszechniej występujące zjawisko spalania śmieci z indywidualnych 
gospodarstw domowych w piecach węglowych czy po prostu w stosach przed również procesy spalania odpadów gospodarczych i opakowań z handlu w 
domem, stwarza idealne warunki fizyczne i chemiczne do powstawania dioksyn kontenerach na śmieci (fot. 1) 
oraz innych zanieczyszczeń chemicznych. Bardzo intensywnie prowadzone w Zwyczaj ten jest ciągle praktykowany na terenie placów handlowych i hurtowni 
ostatnich latach badania naukowe nad ograniczeniem emisji dioksyn z procesów oraz osiedlowych śmietnikach na terenie miast i wsi. W spalinach z palącego się 
spalania doprowadziły do opracowania tego rodzaju technologii termicznej 3śmietnika stężenie dioksyn osiąga wartość do 200 ng-TEQ/m , podczas gdy z 
utylizacji odpadów, że konstruowane obecnie spalarnie emitują dioksyny na 3nowych spalarni odpadów nie przekracza 0,1 ng-TEQ/m . W wyniku 
poziomie poniżej 0.1 nanograma na 1 normalny metr sześcienny gazów 

przeprowadzonych badań w PK w latach 1996-2003 jednoznacznie wykazano, że 
spalinowych (w odniesieniu do tzw. współczynnika toksyczności), co spełnia już 

poziom zawartości dioksyn w powietrzu atmosferycznym Krakowa jest wyraźnie 
bardzo wygórowane wymagania niskiego poziomu emisji dioksyn. Proces 

podwyższony, w porównaniu z zawartością dioksyn w powietrzu badanym w 
termicznego niszczenia odpadów komunalnych, szpitalnych i przemysłowych 

dużych miastach Europy Zachodniej, gdzie stwierdzono dioksyny poniżej 0.3 pg-
prowadzi się obecnie w oparciu o dobrze sprawdzone w praktyce technologie 3TEQ/m . W Krakowie w miesiącach zimowych poziom dioksyn przekraczał 5 pg-spalania. 3TEQ/m . Podobne wyniki uzyskano pobierając próby powietrza do badania w Zarówno proces składowania odpadów na przeznaczonych w tym celu 

Krakowie i Zakopanem w 2004 roku przez Joint Research Center w Ispra we wysypiskach, kompostowanie organicznej części wyselekcjonowanych odpadów a 
Włoszech. Zawartość dioksyn na tym poziomie nie jest jednak niebezpieczna dla także spalenie odpadów w części przeznaczonej do spalenia i zachodzące tam 
zdrowia mieszkańców, ale reakcje chemiczne są źródłem wielu substancji organicznych dostających się do 
świadczy o powszechnym atmosfery, wód gruntowych i pozostających na długie lata w glebie. Wśród nich są 
s p a l a n i u  o d p a d ó w  również dioksyny i furany. Stwierdzono ich obecność w kompostach 
gospodarczych w domach, sporządzanych z odpadów komunalnych (Japonia Niemcy, Dania, Szwecja) 
gdzie są piece węglowe. znajduje się je w odciekach wydostających się z źle przygotowanych wysypisk 
N a  f o t o g r a f i i  2  komunalnych i przemysłowych (Niemcy, Holandia 1987-1995). 
przedstawiono przykład, w Z danych uzyskanych w międzynarodowym programie GEF (Globar Environment 
jaki sposób gospodarz ze Facility) wynika, że całkowita emisja dioksyn do środowiska w UE w roku 1997 
S z c z a w y  w  s e r c u  wyniosła ok. 10 kg, podczas gdy w roku 2003 wynosiła już poniżej 5 kg. Według 
Gorczańskiego Parku wstępnych danych i prognostyki pod koniec 2006 będzie to ok. 2 kg. Przyjmuje się, 
Narodowego pozbywał się że do końca 2010 r. Emisja dioksyn nie przekroczy 1 kg., przy czym za główne 
odpadów skór. Z rozmowy źródło uznaje się obecnie niekontrolowane procesy spalania odpadów  np. w 
wynikało, że gospodarz piecach domowych oraz energetykę wielkoprzemysłową. 
b y ł  c a ł k o w i c i e  W dniach 24-26.10.2005 w Krakowie odbyła się II Międzynarodowa Konferencja 
nieświadom tego, że „Termiczne Przekształcanie Odpadów  za i przeciw" z której wnioski brzmią 
poważnie zanieczyszcza następująco: 
środowisko, w którym żyje. 1. Instalacje termicznego przekształcania odpadów stanowią nieodłączny element 
W odniesieniu do niepokoju społecznego o ich wpływ na pogarszanie się stanu nowoczesnych systemów kompleksowego zagospodarowania odpadów. 
środowiska muszę stwierdzić, że w odniesieniu do spalarni odpadów 2. Współczesne instalacje do termicznego przekształcania odpadów to instalacje, 
eksploatowanych zgodnie z wymaganiami technologicznymi i emisyjnymi w których eksploatacja jest w pełni bezpieczna dla środowiska i nie stanowi 
świetle wieloletnich badań naukowych wykazano brak szkodliwego wpływu tych zagrożenia dla zdrowia ludzi. 
urządzeń na zdrowie ludzi i zwierząt, w przeciwieństwie do powszechnie 3. Współcześnie eksploatowane instalacje termicznego przekształcania odpadów i 
akceptowanego społecznie spalania odpadów w gospodarstwach domowych.  wykorzystania energii zawartej w odpadach są w krajach UE-15 akceptowane 
Jedynym problemem związanym z brakiem akceptacji społecznej dla społecznie, a projekty budowy nowych urządzeń nie budzą już (jak dawniej) 
powszechnego stosowania termicznej utylizacji odpadów jest dezinformacja po sprzeciwu mieszkańców, co nie oznacza, że proces uzgadniania i pozuskiwania 
pierwsze w kwestii rzeczywistego zagrożenia (lub raczej jego braku) jakie niesie za akceptacji społecznej dla tych projektów przebiega bezdyskusyjnie i nie wymaga w 
sobą ten proces, a z drugiej strony wypaczone informacje rozpowszechniane w tych krajach zaangażowania i systematycznego kształtowania opinii publicznej. 
oparciu o mocno przestarzałe i nieaktualne dane o emisji zanieczyszczeń z procesu 4. Polska, aby wypełnić zobowiązania akcesyjne i ustawowo zapisane wymagania 
spalania odpadów w przestarzałych instalacjach. Pomijam fakt akceptowania przez związane z redukcją odpadów ulegających biodegradacji, jak także odzyskiem i 
szerokie kręgi decydentów dalszego używania przestarzałych urządzeń do spalania recyklingiem odpadów opakowaniowych, zmuszona jest w szybkim tempie 
odpadów (np. szpitalnych i weterynaryjnych) w naszym kraju, bez przygotować zarówno projekty jak i zbudować do końca roku 2010 co najmniej 5, a 
udokumentowanych wyników badań emisji, co wywołuje w społeczeństwie do końca 2013 co najmniej 10 dużych spalarni odpadów komunalnych. 
przekonanie o niskim poziomie technicznym i zagrożeniach wynikających Konkluzje: 
generalnie z procesu spalania odpadów. Wg UNEP i WHO 80% obecnej emisji dioksyn (rok 2005) do środowiska pochodzi 

dr hab. inż. Adam Grochowalski prof. PK z NIEKONTROLOWANYCH źródeł emisji, wśród których najpoważniejsze jest 

Fot. 1. Palący się śmietnik na terenie modernizowanego 
obecnie Dworca PKP Kraków Główny 

Fot. 2. Palące się odpady 
gospodarcze w Szczawie na 

terenie Gorczańskiegu Parku 
Narodowego 
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uwarunkowania i zawiłości takiej decyzji - poinformował 
premiera, że tutaj chodzi tylko o definitywne wskazanie przez 
rząd miejsca lokalizacji przyszłego centralnego lotniska, a 
Mszczonów może na rozpoczęcie budowy trochę poczekać.

„Rozważymy to. W tej chwili szanse waszego terenu 
bardzo rosną, a to również z tego względu, że Cargo będzie 
w Modlinie, gdzie teraz jest lotnisko wojskowe. Mam 
nadzieję, że niedługo Państwo będziecie mieć w tym temacie 
z naszej strony dobrą wiadomość” - powiedział premier 

Jak powszechnie  wiadomo,  w wyniku prac  żegnając się z burmistrzem J.G. Kurkiem.
specjalistycznej, renomowanej, hiszpańskiej firmy (Kpt)
konsultingowej Ineco-Sener, działającej na zlecenie Rządu RP, 
lokalizacja mszczonowska okazała się ostatecznie w oczach 
międzynarodowych ekspertów najkorzystniejszą dla nowego 
centralnego lotniska dla Polski. Dzięki tej decyzji, wyłaniającej 
definitywnie Mszczonów z grona wielu kandydatów na 
następców stołecznego Okęcia, miejscowość nasza stała się 
znana również poza granicami kraju, bo o wskazaniu właśnie 
tutaj lokalizacji przyszłego największego lotniska w Polsce 
szeroko pisała prasa europejska. Żeby jednak słowo ciałem się 
stało, wskazanie Hiszpanów musi zostać potwierdzone decyzją 
Rządu RP. Szkopuł w tym, że inna ekipa rządowa podejmowała 
decyzję o wyłonieniu najlepszej lokalizacji, inna ma podjąć 
decyzję o budowie portu lotniczego.

Nic zatem dziwnego, że burmistrz Józef Grzegorz Kurek 
postanowił wykorzystać okazję w postaci niedawnej, krótkiej 
wizyty w Żyrardowie premiera Jarosława Kaczyńskiego i 
porozmawiać z szefem rządu na temat lotniska. Sposobność ku 
temu nadarzyła się w czasie, kiedy premier zwiedzał obiekty 
sportowe szkoły Nr. 6 i znalazł później chwilę czasu na osobiste 
zapoznanie lokalnych samorządowców. Burmistrz szybko 
naświetlił J. Kaczyńskiemu sprawę i zaapelował o podjęcie 
wiążącej decyzji. Szef mszczonowskiego ratusza - znając 

Po rozmowie premiera z burmistrzem

Szanse Mszczonowa 
rosną

Premier Jaroslaw Kaczynski podczas rozmowy z burmistrzem 
Józefem Grzegorzem Kurkiem.

Polski Zwiazek Emerytów Rencistów i Inwalidów w 
naszej gminie istnieje od 1 czerwca 1970 roku. Zrzeszonych 
w nim jest obecnie 190 osób. Co roku czlonkom, którzy 
ukonczyli 80 lat wreczane byly indywidualne skromne 

Gotówkowy upominek 
zamiast kwiatka 

SKLEP JUBILERSKI
Mirosława Wirowskiego

(Nowy Rynek 17)
zaprasza do skorzystania

z 10 % świątecznej promocji
na wyroby ze złota i srebra

zapomogi. W tym roku Zarzad Rejonowy Zwiazku postanowil 
zorganizowac spotkanie dla jubilatów, którzy ukonczyli- 90, 
85 i 80 lat. Odbylo sie ono 16 listopada, w swietlicy przy ulicy 
Tarczynskiej 31. Przewodniczaca Wladyslawa Mendygral w 
imieniu Zarzadu zlozyla honorowym gosciom serdeczne 
zyczenia dlugich lat zycia w zdrowiu i radosci. Zamiast 
kwiatów byly koperty z „upominkiem gotówkowym”. 

Najstarszym czlonkiem Zwiazku jest 90-letnia Wiktoria 
Hil, po 85 lat ukonczyly niedawno panie: Helena Szustkiewicz 
i Eleonora Oblakowska, natomiast osiemdziesiate urodziny 
obchodzily panie: Helena Dabrowska, Wiktor Nawrocki, 
Eleonora Kicinska i Janina Adamska. 

Zarzad Zwiazku ERiI
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taka śmierć” oraz Tylko nie mów nic”. Trzecie miejsce jurorzy 
przyznali Erykowi Jędrzejczakowi z Sochaczewa za zaśpiewanie 
refleksyjnych: „Do kołyski” oraz „W głębi duszy”.

Oprócz nagród głównych na mszczonowskim festiwalu 
przyznawane są wyróżnienia. W tym oku otrzymali je: Ewelina 
Zygier z Radziejowic, Barbara Smyk ze Skierniewic, Dorota 
Michałowska i Joanna Pływaczewska z MOK w Mszczonowie 
oraz Katrzyna Sas ze Skierniewic.

Patrząc na listę nagrodzonych i wyróżnionych można 18 listopada w sobotę Mszczonowski Ośrodek Kultury 
powiedzieć, że  przegląd zdominowała piosenka w wykonaniu gościł już po raz XIV w historii uczestników przeglądu 
solistów. Była to piosenka sentymentalna i liryczna, która bardzo artystycznego, zatytułowanego Spotkania z Piosenką Struna 2006. 
podobała się publiczności. Widzowie podkreślali, że czuli się na Tym razem do rywalizacji zgłosił się jeden zespół i aż 12-tu 
sali bardziej jak słuchacze specjalnego koncertu niż słuchacze solistów. Występy młodych artystów oceniali jurorzy pod 
konkursu artystycznego. Zgodnie z tradycją na wysokości zadania kierownictwem znanego chociażby z programu „Śpiewające 
stanął cały personel MOK na czele z dyrektor Grażyną fortepiany” muzyka Janusza Tylmana. Pana Janusza, który słynie z 
Pływaczewską i wieloletnim organizatorem Struny Danutą Wójt. tego, że zawsze po przesłuchaniach rozmawia chętnie z każdym 
Nie zabrakło gości z okolicznych domów kultury w tym Beaty uczestnikiem i udziela mu artystycznych porad i wskazówek, 
Rusinowskiej i Bożeny Liszewskiej z Żyrardowa oraz Marka wspomagały w jury Maria Winiarska - Zborowska (przed laty 
Kwiatkowskiego, który zapraszał w grudniu na 25 lecie swojego znana piosenkarka) i Bożena Kapuścińska.
zespołu „Wiercipięty”. Słowem Struna 2006 była nie tylko Zgodnie z tradycją Strunę organizuje Urząd Miejski przy 
spotkaniem młodych artystów, była też dla ludzi kultury z naszego wsparciu Starostwa Powiatowego. Dlatego też na otwarciu 
regionu okazją do wymiany poglądów, pochwalenia się imprezy mieliśmy starostę Stanisława Niewiadomskiego i 
działalnością czy podpatrzenia tego, co robią inni. Ten festiwal na burmistrza Józefa Grzegorza Kurka. Później burmistrz w 
swoją utrwaloną już, wielopłaszczyznową tradycję. towarzystwie jurorów i Grażyny Beliniak ze starostwa wręczał 
Najważniejsze, że ludzie zainteresowani kulturą chcą na Strunę nagrodzonym i wyróżnionym nagrody rzeczowe.
przyjeżdżać, kierowani różnorodną motywacją.Jurorzy byli wyjątkowo zgodni w ocenie i przyznali 

   (ptasz)pierwsze miejsce Justynie Panfilewicz ze Skierniewic. Solistka 
   Fot piourzekła jury i publiczność wykonaniem „Black velwet” z rep. A. 

Mailsa i „ Nie wiem, czy to warto” z repertuaru Cz. Niemena. 
Drugą nagrodę wyśpiewała Justyna Tondera z Radziejowic, która 
zaprezentowała dwie ciekawe interpretacje piosenek „Jaka miłość, 

Struna 2006 w Mszczonowie

Tym razem na solowo 
i lirycznie
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ugoscil zawodników, trenerów oraz jesiennych rozgrywek zaprezentowaly sie z 
dzialaczy i sympatyków sponsorujacych dobrej strony i pokazaly, ze chca  oraz 
mszczonowska pilke. W przyjeciu wzieli tez potrafia walczyc. Rocznik `95-ty, którego 
udzial radni Rady Miejskiej Lukasz trenerem jest Krzysztof Federowicz zajal 
Koperski i Miroslaw Wirowski. piate miejsce, rocznik `93-ci trenowany 

Prezes Mszczonowianki Zbigniew przez Ryszarda Dumale - szóste miejsce, 
Bednarek po powitaniu wszystkich roczn ik  `91 -wszy  z  t ym samym 
przybylych gosci oficjalnie podziekowal szkoleniowcem uplasowal sie na pozycji Dzialacze sportowi i zawodnicy 
sponsorom wsród których wymienil: czwartej, zas chlopcy z roczników `88 i `89 Mszczonowianki maja  powody do 
Europe Park, PKL Keramzyt, Hotel prowadzeni przez Sebastiana Dumale sa co zadowolenia. Zespól zakonczyl jesienne 
„Panorama”, DSM, ERGON , YKK,  PHU prawda na miejscu dwunastym, ale z rozgrywki na pozycj i  wicel idera.  
„Zbiroza”, Betoniarnie „Betronika”, pewnoscia - jak to zaznaczyl prezes - na Dodatkowym powodem do radosci jest 
supermarket KAROL i pana Zdzislawa wiosne zechca gonic lidera. zwyciestwo odniesione w pucharowym 
Skonecznego. W trakcie uroczystosci poruszony spotkaniu z rezerwami warszawskiej  Legii. 

Szczególne slowa uznania za zostal tez watek historyczny. W roku Zespól z Mszczonowa w sobote 18 listopada 
wklad wlozony w rozwój druzyny prezes przyszlym Mszczonowianka obchodzic pokonal po dogrywce faworyzowanych 
wyrazil pod adresem burmistrza Grzegorza bedzie 50-ta rocznice powstania. Ale jak legionistów 3:2, czym zasluzyl sobie na 
Kurka, dzialaczy sportowych seniorów- zaznaczyl prezes Bednarek mozna przyjac, wdziecznosc miejscowych kibiców. 
Mieczyslawa Klopotowskiego, Waclawa ze mszczonowski zorganizowany sport Wlasnie w ta „zwycieska” sobote 
Domalskiego, Stanislawa Zwierzynskicego liczy juz przeszlo 80 lat. Jak sie bowiem w hotelu Panorama odbylo sie uroczyste 
i  obecnego wiceprezesa Andrzeja okazalo zalozyciele Mszczonowianki, spotkanie z okazji zakonczenia „pilkarskiej 
Czeremuzynskiego, którego nazwal czerpali wprost z przykladu i doswiadczen jesieni”, podczas którego zarzad klubu 
„podpora Zarzadu Klubu”. p r z e d w o j e n n e g o  T o w a r z y s t w a  

W  s w o i m  Gimnastycznego SOKÓL, którego gniazdo 
p r z e m ó w i e n i u  zalozono w Mszczonowie juz w roku 1924. 
prezes Bednarek nie Wszystko wskazuje na to, ze dzialacze 
z a p o m n i a l  zechca wykorzystac ten fakt i nawiazujac do 
o c z y w i s c i e  o  chlubnych tradycji przedwojennych 
t r e n e r a c h  i  miejscowych sportowców zmienic nazwe 
z a w o d n i k a c h .  klubu na „SOKÓL - Mszczonowianka”. 
Mszczonowianka Spotkanie stalo sie tez powodem, 
t a k  w s p a n i a l e  aby przypomniec o potrzebach klubu. Na 
spisujaca sie w tej mszczonowskim stadionie wciaz brak 
r u n d z i e  w  trybun. Dzialacze jednoglosnie zgadzaja sie 
M a z o w i e c k i e j  tez w kwestii wybudowania nowego boiska 
Lidze Seniorów to bocznego. Teraz zawodnicy trenuja na 
n i e w a t p l i w i e  boisku w poblizu hotelu PANORAMA, ale 
zas luga  t renera  wskazane byloby miedzy innym ze 
Witolda Lisickiego. wzgledów bezpieczenstwa, zeby nowa plyta 
M l o d z i e z o w e  treningowa powstala w bezposrednim 
d r u z y n y  sasiedztwie plyty glównej. 
Mszczonowianki Marcin Letkiewicz 
t a k z e  p o d c z a s  

Jesienne 
podsumowanie 

„Mszczonowianki” 

Realistycznego ze Skierniewic. 
C a ł e m u  p r z e d s i ę w z i ę c i u  
towarzyszył wernisaż wystawy 
fotograficznej „Nasze podwórko 
2006 - Żwirki/Jagiellońska” 
wykonany przez skierniewicką 
młodzież. 
Gromkie brawa, gdyż było bardzo 

W ciągu trzech listopadowych emocjonująco i wiele się działo. 
dni wszyscy gimnazjalni i Świetna współpraca zarówno 
licealni amatorzy teatru mogli organizatorów, jak i tych, którzy 
z a s m a k o w a ć  z a r ó w n o  przybyli i uczyli. Była sztuka 
interesujących spektakli, jak i słowa i ruch ciała; poznaliśmy 
wyczerpujących warsztatów. nowe techniki pracy w teatrze 

amatorskim, a przede wszystkim 
Od 03 do 05 listopada odbywały doświadczyliśmy życia sceny. 
się bowiem spotkania stricte Miło, że w zajęciach brali udział 
teatralne. MOK odwiedzili członkowie młodzieżowej grupy 
r e p r e z e n t a n c i  T e a t r u  teatralnej „Skorpion”. odwiedzają Miejskie Ośrodki „Stąd do Ameryki” Studia 
Realistycznego ze Skierniewic. Z każdym takim wydarzeniem Kultury na terenie powiatu. Orfice Box z Warszawy i 
Robert Paluchosky wraz ze swoją mam wrażenie, że apetyt na teatr Mszczonowskiej publiczności „ D z i e w i c t w o ”  A l i n y  
trupą realizują projekt „Teatr wzrasta...zostały zaprezentowane trzy Czyżewskiej ze Szczecina oraz 
dociera wszędzie” i zgodnie z Dominika Chudaspektakle: dwa monodramy komedia „Trupstory” Teatru 
tym założeniem przez cały rok 

Życie jak 
teatr
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Tenisiści rozpoczęli kolejny cykl zawodów o Grand Prix 
Mszczonowa. Pierwszy turniej odbył się 21 października. 
Organizatorem zawodów jest sekcja tenisa stołowego działająca 
przy miejscowym Ośrodku Sportu i Rekreacji. Poniżej 
zamieszczamy wyniki pierwszego „starcia” o najlepszego 
tenisistę Ziemi Mszczonowskiej.

Grand Prix rusza ponownie

W 6 rundzie Pucharu Polski rozegranej 18 listopada 
Mszczonowianka postarała się o sporą niespodziankę i pokonała 
rezerwy Legii Warszawa. Legia do Mszczonowa przyjechała w 
rezerwowym składzie złożonym w większości z juniorów. 
Jedynym zawodnikiem, który od czasu do czasu łapał się do 
protokołu meczowego mistrzów Polski był Artur Chałas. 
Dociekliwszym kibicom co nieco mówić jeszcze mogło nazwisko 
bramkarza wojskowych - Macieja Gostomskiego, o którym 
mówiło się swego czasu jako o sporym talencie. W sobotę tej 
opinii nie potwierdził.
Największy “legijny” akcent miał miejsce po stronie 
Mszczonowianki. Na ławce rezerwowych LKS-u zasiadł bowiem 
wieloletni zawodnik Legii i do niedawna jej trener - Dariusz 
Kubicki, który jest serdecznym przyjacielem Witolda Lisickiego i 
pomaga mu w prowadzeniu V-ligowca.
Pierwsza połowa nie zachwyciła zebranych kibiców. Gra toczyła 
się głównie w środku pola, ale klarowniejsze sytuacje 
wypracowywali sobie legioniści. Trzykrotnie mocno zakotłowało 
się pod mszczonowską bramką, ale skutecznie i z dużym 
szczęściem interweniował Krzysztof Wasiak.
O wiele ciekawsza była druga połowa. Jeszcze nie wszyscy kibice 
zdążyli zająć swoje miejsca na trybunach, a Mszczonowianka 
objęła prowadzenie. W 47 minucie Gostomski “wypluł” piłkę po 
niegroźnym strzale zza pola karnego, dopadł do niej Szczęsny i 
bez problemów umieścił w siatce.
W 61 minucie zaspała mszczonowska obrona i utalentowany 
junior Legii Wojciech Trochim doprowadził do wyrównania.
Riposta Mszczonowianki była natychmiastowa. W 63 minucie 
Mszczonowianka wywalczyła rzut wolny w odległości około 25 
metrów od bramki Legii II. Do piłki podszedł Kotański, który 
uderzył niezbyt mocno, ale na tyle precyzyjnie, że zaskoczył 
Gostomskiego.
Gdy wydawało się, że Mszczonowianka kontroluje boiskowe 
wydarzenia i już może zacząć myśleć o kolejnej rundzie PP, 
obrońcy po raz kolejny zlekceważyli niewysokiego Trochima, a 
ten po rzucie rożnym strzałem głową doprowadził do remisu, a 
jednocześnie do dogrywki.
Pierwsza połowa dogrywki toczyła się w wolnym tempie, a 
jedynym godnym odnotowania był faul zawodnika Legii, za który 
obejrzał drugą żółtą, a w konsekwencji czerwoną kartkę. 
Znacznie ciekawsza była druga połowa dogrywki, w której 
uwidoczniła się przewaga Msczonowianki. W 110 minucie meczu 
wyśmienitą okazję do zdobycia bramki miał Paluch, jednak będąc 
sam na sam z bramkarzem uderzył w bardzo sygnalizowany 
sposób i Gostomski odbił piłkę. 

M s z c z o n o w i a n k a  
wyeliminowała rezerwy Legii

Gdy kibice szykowali się na kolejne emocje związane z rzutami 
karnymi, mszczonowianie zadali Legii II ostateczny cios. W 118 
minucie prawą stroną boiska obrońcom urwał się Kotwński, 
wpadł w pole karne i mocno dośrodkował, a Michalskiemu 
pozostało jedynie dostawić nogę, by cieszyć się ze strzelonej 
bramki i jednocześnie z awansu do kolejnej rundy PP, bowiem 
chwilę później sędzia zakończył zawody.

Mszczonowianka - Legia II Warszawa 3:2 po dogr. (0:0, 2:2)
Bramki: 1:0 Szczęsny (47'), 1:1 Trochim (61'), 2:1 Kotański 
(63'), 2:2 Trochim (84'), 3:2 Michalski (118'). 
Mszczonowiaka: Wasiak -M. Dumała, Pastewka, Bloch, 
Szczęsny, Michalski (120' S. Dumała), Lewandowski, Kacprzak, 
Kotański, Koniarek (80' Paluch), Kordel (86' Milankiewicz).

DOMINIK 
(Tydzień Żyrardowa)
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To było prawdziwe święto sportu. Aż 165 zawodników z 11 
różnych klubów. Pełna hala kibiców i niesamowite emocje. Okrzyki 
radości przeplatające się ze łzami sportowej złości. Tak w skrócie 
opisać można Otwarte Mistrzostwa Mszczonowa w Judo, jakie 
odbyły się 18 listopada w hali OSIR-u. Konkurowali w nich 
zawodnicy takich klubów jak: OSiR Mszczonów, Warszawski 
Ośrodek Sztuk Walki, KS “Politechnika Warszawska”, LKS 
“Orzeł” Nadarzyn, KS “Orzeł” Warszawa, UKS Ronin Team 
Warszawa, UKS “Piranie” Grodzisk Mazowiecki, UKS “Hetman” 
Puszcza Mariańska, UKS Judo Orzeł Żyrardów, KS “Orkan” 
Sochaczew, UKS “Kata” Pruszków. Organizatorami zawodów był 
Ośrodek Sportu i Rekreacji Mszczonów oraz Powiatowe 
Zrzeszenie LZS w Żyrardowie. III miejsce Łukasz Kleszcz KS “Orzeł” Warszawa 

IV miejsce Kamil Polny KS “Orzeł” Żyrardów Mszczonowskie mistrzostwa judo są jednymi z 
największych na Mazowszu. Prestiż ich tegorocznej edycji 

4. Rocznik 1997-1998 kat. wagowa -23 kgniewątpliwie podniosła obecność legendy polskiego judo Józefa 
I miejsce Bartosz Marciniak KS “Orzeł” Warszawa Niedomagały, który przyjechał do Mszczonowa jako 
II miejsce Oskar Dąbrowski KS “Politechnika” Warszawska

przedstawiciel Polskiego Związku Judo. Józef Niedomagała wraz z 
III miejsce Wojciech Trociuk KS “Orzeł” Żyrardów

reprezentującym Radę Miejską Łukaszem Koperskim, dokonali IV miejsce Michał Wangin UKS “Piranie” Grodzisk Maz
uroczystego  otwarcia turnieju. Po tym jak przemówili oni do V miejsce Marek Klimek UKS “Piranie” Grodzisk Maz
oczekujących na walki judoków w hali rozległy się gromkie brawa. 
Później rozpoczął się prawdziwy sprawdzian efektów całorocznych 5. Rocznik 1997-1998 kat. wagowa -27 kg

I miejsce Bartek Trojanowski KS “Politechnika” Warszawska treningów. W zażartych pojedynkach zwyciężali najlepsi. Tak samo 
II miejsce Jan Maciejewski UKS “Piranie” Grodzisk Mazzacięcie walczyli ze sobą seniorzy jak i najmłodsi zawodnicy, 
III miejsce Michał Zadrożny UKS “Piranie” Grodzisk Mazliczący zaledwie po cztery lata. W sporcie najważniejsza jest wola 
udział brali również: odniesienia sukcesu, a tej z pewnością nie brakowało juniorom, 
Dominik Peński UKS Ronin Team Warszawa 

którzy zadziwiali sędziów hartem ducha godnym największych 
Dominik Sajko KS “Orzeł” Nadarzyn 

mistrzów. Bartosz Kuchta KS “Orzeł” Żyrardów
Szczegółowe wyniki - z podziałem na poszczególne kategorie Kryspin Rogowski OSIR Mszczonów

wagowe i wiekowe-  zamieszczamy poniżej: Paweł Kitrasiewicz KS Politechnika Warszawska 

6. Rocznik 1997-1998 kat. wagowa -30 kg1. Rocznik 2002-2001
I miejsce Anna Urynowicz OSIR Mszczonów I miejsce Maricn Borek UKS “Piranie” Grodzisk Maz 

II miejsce Rafał Markowski KS Orzeł Żyrardów II miejsce Tomasz Frelik OSIR Mszczonów 
III miejsce Daniel Gajewski KS Orzeł Nadarzyn III miejsce Justyna Marciniak KS “Orzeł” Warszawa 
udział brali również: IV miejsce Jakub Szustkiewicz OSIR Mszczonów 
Adam Kochański KS Orzeł Nadarzyn V miejsce Eryk Wasiak OSIR Mszczonów 
Michał Polesiak KS Orzeł Nadarzyn
Krzysztof Krzyżanowski UKS Piranie Grodzisk Maz2. Rocznik 1999-2000 kat. wagowa -25 kg
Damian Kowalczyk UKS Ronin Team Warszawa I miejsce Sebastian Patanowski UKS “Piranie” Grodzisk Maz. 
Maksymilian Maj KS Orzeł NadarzynII miejsce Wojciech Zagdański LKS “Orzeł Żyrardów  
Dominika Wacek KS Orzeł Warszawa III miejsce Łukasz Czyż LKS “Orzeł” Nadarzyn 
Piotr Szydlik KS Orzeł Żyrardów IV miejsce Karol Trociuk KS “Orzeł” Żyrardów
Gawroński Łukasz KS “Orzeł” Warszawa V miejsce Artur Ziąbski KS “Orzeł” Żyrardów
Emil Gwiazda KS “Orzeł” Warszawa 

3. Rocznik 1999-2000 kat. wagowa -32 kg
I miejsce Maciej Fronczak UKS “Piranie” Grodzisk Maz 7. Rocznik 1997-1998 kat. wagowa -35 kg
II miejsce Michalina Poźniak KS “Orzeł” Warszawa I miejsce Kamil Zaniewicz UKS Piranie Grodzisk Maz

165 mistrzów judo 
w Mszczonowie
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II miejsce Piotr Skrzypek KS Orzel Zyrardów V miejsce Bogusz Suchecki KS Hetman Puszcza Marianska 
III miejsce Piotr Paziewski KS Kata Pruszków 
III miejsce Piotr Strycharek KS Orzel Nadarzyn 17. Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -52 kg
udzial brali równiez: I miejsce Adrian Prochazka KS Hetman Puszcza Marianska 
Damian Popielarczyk KS Politechnika Warszawska II miejsce Rafal Czubak KS Orzel Warszawa
Emil Bolkowski KS Orzel Warszawa III miejsce Rafal Wójcik UKS Ronin Team 
Wiktor Prusik KS “Orzel” Warszawa IV miejsce Sebastian Gwiazda KS Orzel Warszawa 
Slawomir Szostek KS Orzel Warszawa V miejsce Marcin Kubiak UKS Piranie Grodzisk Maz 
Kacper Piotrowicz Warszawski Osrodek Sztuk Walki 
Jakub Kos KS “Orzel” Warszawa 18. Rocznik 1991-1992 kat. wagowa -39 kg
Zuzanna Wlodarczyk KS “Orzel” Warszawa I miejsce Piotr Paczkowski KS Orzel Nadarzyn 
Antoni Bozyk KS Orzel Warszawa II miejsce Hubert Zylak OSIR Mszczonów 
Pawel Czyz KS Orzel Nadarzyn 

19. Rocznik 1991-1992 kat. wagowa -47 kg
8. Rocznik 1997-1998 kat. wagowa +40 kg I miejsce Przemyslaw Pawelec KS Orkan Sochaczew

I miejsce Kamil Piwowski KS Orzel Zyrardów II miejsce Krzysztof Wójcik KS Politechnika Warszawska 
II miejsce Sebastian Hyla KS Kata Pruszków III miejsce Katarzyna Kukawska KS Orzel Warszawa 

IV miejsce Jaroslaw Mazgajski KS Hetman Puszcza Marianska 
9. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -32 kg

I miejsce Patryk Borek UKS Piranie Grodzisk Maz 20. Rocznik 1991-1992 kat. wagowa -50 kg
II miejsce Kamil Czuprynski UKS Piranie Grodzisk Maz I miejsce Maciej Cichocki KS Orkan Sochaczew 
III miejsce Damian Sieczynski UKS Piranie Grodzisk Maz II miejsce Michal Barcik KS Orzel Nadarzyn 

Zofia Czuksanow UKS Piranie Grodzisk Maz III miejsce Adam Rudzki KS Orzel Nadarzyn 
udzial brali równiez: 
Dominik Marciniak KS “Orzel” Warszawa 21. Rocznik 1991-1992 kat. wagowa -60 kg
Hubert Rogowski OSiR Mszczonów I miejsce Damian Górka OSIR Mszczonów 
Michal Marczak KS “Orzel” Warszawa II miejsce Piotr Zmijewski Warszawski Osrodek Sztuk Walki 
Jan Zagdanski KS Orzel Nadarzyn III miejsce Czubak Dominik KS Politechnika Warszawska 
Pawel Rodziewicz KS “Orzel” Warszawa IV miejsce Arkadiusz Krecisz KS Orzel Warszawa 
Szymon Gwiazda KS “Orzel” Warszawa 

22. Rocznik 1992-1993 kat. wagowa -63 kg
10. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -36 kg I miejsce Angelo Paczkowski OSIR Mszczonów 
I miejsce Maciej Golebiowski Warszawski Osrodek Sztuk Walki II miejsce Szymon Piasek OSIR Mszczonów
II miejsce Jakub Zygmunt UKS Piranie Grodzisk Maz III miejsce Mateusz Golebiowski KS Hetman Puszcza Marianska 
III miejsce Mikolaj Mandes KS Politechnika Warszawska 

23. Rocznik 1991-1992 kat. wagowa -65 kg
11. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -39 kg I miejsce Marcin Smagala KS Orkan Sochaczew 

I miejsce Lukasz Terlikowski KS Orzel Nadarzyn II miejsce Jan Golebiowski Warszawski Osrodek Sztuk Walki 
II miejsce Wiktor Mrówczynski UKS Hetman Puszcza Marianska III miejsce Maciej Tkacz KS Orzel Zyrardów
III miejsce Michal Czechowski UKS Ronin Team Warszawa IV miejsce Bartlomiej Bis OSIR Mszczonów 
udzial brali równiez: V miejsce Bartlomiej Kret KS Orzel Nadarzyn 
Kamil Sajko KS Orzel Nadarzyn 
Wojciech Wludarkiewicz OSiR Mszczonów 24. Rocznik 1990-1992 kat. wagowa -73 kg
Robert Wierzbicki KS Kata Pruszków I miejsce Lukasz Kordyasz Warszawski Osrodek Sztuk Walki 

II miejsce Robert Skibinski KS Orkan Sochaczew 
12. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -42 kg III miejsce Adrian Migdal OSIR Mszczonów 

I miejsce Piotr Kucharski Warszawski Osrodek Sztuk Walki IV miejsce Krzysztof Kuzma KS Orzel Zyrardów
II miejsce Dominik Wozniak KS Kata Pruszków V miejsce Jacek Kret KS Orzel Nadarzyn 
III miejsce Mateusz Sobczak OSIR Mszczonów Daniel Owczarek KS Orzel Zyrardów 
IV miejsce Mateusz Banaszek KS Orzel Warszawa 

25. Rocznik 1997-1998 kat. wagowa -29 kg
13. Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -36 kg I miejsce Aleksandra Trociuk KS Orzel Zyrardów 

I miejsce Przemyslaw Lukasik UKS Piranie Grodzisk Maz II miejsce Marta Hermann Warszawski Osrodek Sztuk Walki 
II miejsce Bartek Zygmunt UKS Piranie Grodzisk III miejsce Magda Wójtowicz KS Orzel Zyrardów 
III miejsce Anna Oldakowska udzial brali równiez:

Marta Szymanowska OSIR Mszczonów 
14. Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -39 kg Katarzyna Marchewka KS Orzel Warszawa

I miejsce Patryk Lesniewski KS Orzel Nadarzyn Patrycja Strycharek KS Orzel Zyrardów 
II miejsce Mateusz Czuprynski UKS Piranie Grodzisk Maz Weber Marta KS Orzel Warszawa 
III miejsce Dawid Bartoszek OSiR Mszczonów 

26. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -36 kg
15.  Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -52 kg I miejsce Katarzyna Nalej OSIR Mszczonów 

I miejsce  Krzysztof Matynia  Warszawski Osrodek Sztuk Walki II miejsce Patrycja Bechcicka OSIR mszczonów 
II miejsce Szymon Kukawski KS Orzel Warszawa 
III miejsce Pawel Grabowski UKS Piranie Grodzisk Maz 27. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -34 kg
IV miejsce Pawel Jonczyk UKS Piranie Grodzisk Maz I miejsce Angela Onaszkiewicz UKS Piranie Grodzisk Maz
V miejsce Filip Luksza Warszawski Osrodek Sztuk Walki II miejsce Joanna Pawlak OSIR Mszczonów 

III miejsce Ewelina Ziólkowska KS Hetman Puszcza Marianska 
16. Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -46kg IV miejsce Paulina Ziólkowska KS Hetman Puszcza Marianska 

I miejsce Jakub Plichta KS Orkan Sochaczew 
II miejsce Bartlomiej Terlikowski KS Orzel Nadarzyn 28. Rocznik 1995-1996 kat. wagowa -42 kg
III miejsce Bartlomiej Olesinski OSIR Mszczonów I miejsce Alina Ojrzynska UKS Piranie Grodzisk Maz
IV miejsce Michal Szafranski UKS Piranie Grodzisk Maz II miejsce Ola Maliszewska OSIR Mszczonów 
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Czeslaw Tkacz KS Orzel Zyrardów 
29. Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -35 kg Krzysztof Rogowski OSiR Mszczonów 

I miejsce Natalia Jedrzejewska  UKS Piranie Grodzisk Maz Mariusz Wrzosek KS Hetman Puszcza Marianska 
II miejsce Marta Sznajder OSIR Mszczonów Jacek Waclawek KS Orzel Zyrardów 

Migdal Adrian OSiR Mszczonów 
30. Rocznik 1993-1994 kat. Wagowa -45 kg Grzegorz Sobczak KS Orzel Zyrardów 

I miejsce Aleksandra Waclawek KS Orzel Zyrardów Artur Dziwisz KS Orzel Zyrardów 
II miejsce Marta Wald OSIR Mszczonów Waldemar Kuchta KS Orzel Zyrardów 
III miejsce Katarzyna Zwierzchowska UKS Piranie Grodzisk Maz

Nagrodami w mistrzostwach byly medale (I-III miejsce) 
31. Rocznik 1993-1994 kat. wagowa -50 kg oraz dla wszystkich uczestników pamiatkowe dyplomy. 

I miejsce Katarzyna Krajewska OSIR Mszczonów 
/Pio/

II miejsce Sylwia Mazgajska KS Hetman Puszcza Marianska 
III miejsce Natalia Slojewska OSIR Mszczonów

32. rocznik 1993-1994 kat. wagowa -60 kg
I miejsce Maja Kurkiewicz Warszawski Osrodek Sztuk Walki 
II miejsce Katarzyna Orbiak KS Kata Pruszków 
III miejsce Edwina Biryta OSIR Mszczonów 

33. Rocznik 1991-1991 kat. wagowa -66 kg
I miejsce Dziwisz Marlena KS Orzel Zyrardów
II miejsce Marta Suchecka OSIR Mszczonów 

34. Kategoria open
I miejsce Blazej Ogrodowski KS Orzel Zyardów 
II miejsce Grzegorz Sobczak KS Orzel Zyrardów 
III miejsce Marcin Smagala KS Orkan Sochaczew 
udzial brali równiez: 
Jacek Markowski KS Orzel Zyrardów 
Sylwester Migdal OSIR Mszczonów 

atmosferyczne. Ostatecznie do walki o Puchar 4 listopada w mszczonowskiej hali OSIR-u Zdecydowanie najlepszą drużyną okazała się 
Mszczonowa przystapiły następujace zespoły:odbył się III Międzywojewódzki Turniej Hokeja ,   skierniewicka Polonia. Końcową tabelę oraz 

na Hali Młodzików o Puchar Mszczonowa. KS Polonia Skierniewice, UKS Xena Lutkówka,  Jego listę wyróżnionych zawodników zamieszczamy 
OSiR Mszczonów, UKS Koluszki, KS Olimpia organizatorami byli: OSIR Mszczonów oraz poniżej. 
Skierniewice. Mecze były rozgrywane systemem Szkoła Podstawowa w Lutkówce. W turnieju Końcowe wyniki to:
„każdy z każdym”.uczestniczyło pięć drużyn. Szósta - KS   I - KS Polonia Skierniewice,

Budowlani Łódź - niestety nie dotarła do II -KS Olimpia Skierniewice,
poszczególnych spotkań: Mszczonowa ze względu na wyjątkowo Wyniki III - OSiR Mszczonów,

n i e k o r z y s t n e  w  t y m  d n i u  w a r u n k i  OSiR Mszczonów : UKS Xena Lutkówka 3:1 IV - UKS Xena Lutkówka,
Polonia Skierniewice : Olimpia Skierniwice 3:1 V - UKS Koluszki.
OSiR Mszczonów : UKS Koluszki 2:1 - najlepszy bramkarz: Paweł Słojewski (UKS 
UKS Xena Lutkówka : Polonia Skierniewice Xena Lutkówka)
1:6 - najlepszy strzelec: Tomasz Miazek (Polonia 
Olimpia Skierniewice : UKS Koluszki 9:1 Skierniewice)
Polonia Skierniewice : OSiR Mszczonów 6:2 - najlepszy zawodnik: Damian Grzelecki, 
UKS Xena Lutkówka : Olimpia Skierniewice (Olimpia Skierniewice). 
0:4 Współorganizator turnieju
Polonia Skierniewice : UKS Koluszki 9:4 Marek Sikora 
Olimpia Skierniewice : OSiR Mszczonów 6:3
UKS Koluszki : UKS Xena Lutkówka 2:5

Turniej pod dyktando gości ze Skierniewic

S P O R T

Merkuriusz Mszczonowski 12/2006                         str. 19



R E K L A M Y

str. 20                         Merkuriusz Mszczonowski 12/2006



CENTRUM MEDYCZNE
„LEKARZ DLA CIEBIE”

MSZCZONÓW, PLAC PIŁSUDSKIEGO 1
(budynek za Ratuszem)

- SPECJALISTYCZNA PRZYCHODNIA 
PRYWATNA

- LEKARZE SPECJALIŚCI:
GINEKOLOG, ORTOPEDA, 
DERMATOLOG, KARDIOLOG,  
NEUROLOG, REHABILITACJA, 
MEDYCYNA PRACY

- OPIEKA I ZABIEG PIELĘGNIARSKI TEŻ 
W DOMU U PACJENTA

- BADANIA LABOLATORYJNE - 
„DIAGNOSTYKA” Sp. z o. o.

- SZCZEPIENIA P/GRYPIE
- USG, EKG

PRZYCHODNIA CZYNNA: PON - PT
00 008  - 18  (5 dni w tygodniu)

PUNKT POBRAŃ CZYNNY: PON - PT
00 008  - 11  (5 dni w tygodniu)

Tel.: 046-857-30-66

Mszczonowski Osrodek Pomocy Spolecznej
sklada serdeczne podziekowania

firmie RUUKKI Polska z siedziba 
w Zyrardowie

za pomoc rzeczowa udzielona mieszkancowi 
Mszczonowa,

który na skutek tragicznego wydarzenia losowego
znalazl sie trudnej sytuacji zyciowej.

Kierownik 
MOPS-u Mszczonów

Barbara Ciszewska

„Trzeba miec wytrwalosc i wiare 
w siebie,trzeba wierzyc, ze czlowiek

 jest do czegos zdolny i osiagnac 
 to za wszelka cene” 

Maria Curie Sklodowska 

Z okazji Dnia Pracownika Socjalnego 
pragne zlozyc, serdeczne zyczenia wszystkim 
pracownikom Mszczonowskiego Osrodka 
Pomocy Spolecznej. Zycze duzo szczescia, 
radosci, sily, wiary i wytrwalosci zarówno w 
pracy zawodowej jaki i w zyciu osobistym. 

 

kierownik MOPS-u 
Barbara Ciszewska 

 

21 listopada 2006r.

Szanowni Panstwo

Cech Rzemiosla i Przedsiebiorczosci w Mszczonowie 
ma zaszczyt przedstawic Panstwu oferte tegorocznego

 

Balu Sylwestrowego 2006/2007
 

Oferujemy moc wrazen, wysmienite jedzenie 
i porywajaca do tanca muzyke

Serdecznie zapraszamy, aby we wspólnym gronie przywitac 
Nowy Rok 2007

JAKO ORGANIZATORZY ZAPEWNIAMY:
* pelna konsumpcje: 5 dan goracych; zakaski; salatki; ciasta; 

owoce; napoje; butelke alkoholu na pare, butelke szampana 
na 6 par

* zabawe z profesjonalnym zespolem Maxim

W trakcie Balu zapewniamy blok estradowy.

Bal Sylwestrowy odbedzie sie w Zespole Szkól 
w Mszczonowie przy ul. Lugowej 13 (na tylach Liceum 
Ogólnoksztalcacego) o godz. 20.00.

 Serdecznie zapraszamy
              Komitet Balu Sylwestrowego

    
Jezeli jestescie Panstwo zainteresowani udzialem w naszym Balu 
zapraszamy do biura cechu przy ul. Zyrardowskiej 4.
Szczególowych informacji udzielamy pod nr tel. (046) 857-10-06

KIEDY ROBIŁAŚ 

MAMMOGRAFIĘ?

Jeśli od ostatniego badania minął 
rok (max. 2 lata), najwyższa pora 

je powtórzyć!
Badanie trwa zaledwie kilka 
minut, jest BEZPŁATNE w 

ramach NFZ
(dla kobiet od 50 do 69 r.ż.)

INFORMACJA I ZAPISY:

LECZNICA SPECJALISTYCZNA
im. Dr Słowikowskiego
Raszyn Al. Krakowska 65

(022)-720-35-37 
lub (022)-720-01-21

W ramach NFZ -również 
bezpłatne leczenie dzieci i 

młodzieży do 18 r.ż.
BEZPŁATNE LECZENIE 

PARADONTOZY

Z A P R A S Z A M Y !!!

Apelujemy do wszystkich, 
którym zależy na utrwalaniu 
i  d o k u m e n t o w a n i u  
przeszłości Mszczonowa, aby 
okazali wsparcie osobom 
kompletującym dokumenty i 
eksponaty do mającego 
niebawem powstać Muzeum 
Ziemi Mszczonowskiej. 
Jeśl i  w swoich domach 
posiadacie Państwo pamiątki z 
przeszłości miasta i jego 
okolic, które Waszym zdaniem 
powinny znaleźć s ię  w 
muzeum,  prosimy o kontakt 
t e l e f o n i c z n y.  W s z e l k i e  
zg łoszen ia  odbie rać  od  
Państwa będzie Pani Barbara 
Gryglewska (0-601 182 865). 
Za okazaną pomoc serdecznie 
dziękujemy.
 

Przewodniczący Rady 
Miejskiej

Łukasz Koperski
 

Burmistrz Mszczonowa 
Józef Grzegorz Kurek 

R E K L A M Y
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rywalizowali ze soba w trzech kategoriach wiekowych: klasy 
I-III, klasy IV-VI i klasy gimnazjalne. Wyniki konkursu 
zamieszczamy ponizej:
kat. klasy I - III (szkoly podstawowe)
I miejsce- Dominika Debowska- Szkola Podstawowa Piekary
II miejsce-Patrycja Korbin- Szkola Podstawowa Piekary
II miejsce-Klaudia Ochnik- Szkola Podstawowa Mszczonów
III miejsce- Dawid Mikolajczyk- Szkola Podstawowa 
Wrecza
Wyróznienia:
-Daniel Olborski i Marta Siniarska-Szkola podstawowa 
Bobrowce
-Malwina Wieteska- Szkola Podstawowa Bobrowce
kat. klasy IV - VI (szkoly podstawowe)
I miejsce- Sylwia Jasinska- Szkola Podstawowa Mszczonów
II miejsce-Julia Slojewska- Szkola Podstawowa Lutkówka
III miejsce-Karolina Olczak- Szkola Podstawowa 
Mszczonów
Wyróznienia:
-Joanna Pawlak - Szkola Podstawowa Lutkówka
-Marta Glowa- Szkola Podstawowa Piekary
-Mariola Markus - Szkola Podstawowa Piekary
kat. klasy gimnazjalne
I miejsce-Martyna Zablocka- Gimnazjum Mszczonów
II miejsce-Agnieszka Korbin - Gimnazjum Osuchów
III miejsce -Iza Kopera - Gimnazjum Osuchów
III miejsce -Iza Pawlak - Gimnazjum Osuchów

Na zakonczenie uczestnicy konkursu i nauczyciele 
otrzymali pamiatkowe upominki, których fundatorem byl 
Urzad Miejski w Mszczonowie. 

M.L.                                    

Mlodziezowy Biuletyn Informacyjny Gminy Mszczonów

NR 11 (47)

2006

grudzień

 Merkuriusz Szkolny

Rozpoczęła się kolejna edycja Artystycznych 
Spotkań Szkół. To już po raz piętnasty młodzież ze szkół 
gminy Mszczonów rywalizuje ze sobą w tym „artystycznym 

czwórboju”, w ramach którego co 
roku na scenie Mszczonowskiego 
Ośrodka Kultury rozgrywane są  
konkursy: tańca, recytacji, śpiewu 
oraz konkurs teatralny. Jako 
pierwszy 26 października w MOK-
u odbył się konkurs piosenki. W 
składzie jury znaleźli się: Bożena 
Kapuścińska (muzyk), Honorata 
Oskiera (muzyk) i Krzysztof 
Gwiazda (muzyk, przewodniczący 
jury). Śpiewający uczniowie o 
n a g r o d y  i  w y r ó ż n i e n i a   

Artystyczne Spotkania Szkół czas zacząć
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swoimi przyjaciółmi ze świetlicy wspólnie: zwiedzali muzeum, 
odbyli podróż zabytkowym pociągiem na trasie Sochaczew - 
Wilcze Tułowskie oraz wesoło bawili się przy ognisku w Puszczy 
Kampinowskiej. Wyjazd dostarczył wszystkim niezapomnianych 

W ramach projektu "Uśmiech dziecka", jaki pod wrażeń. Zdjęcia wykonane podczas „kolejowej wyprawy do 
kierunkiem E.  Banaszkiewicz real izują  uczniowie Kampinosu” znalazły godne miejsca w domowych albumach oraz 
mszczonowskiego gimnazjum, 30 września została zorganizowana na ściennej, świetlicowej gazetce. Trzy z nich prezentujemy 
wycieczka do Muzeum Kolei Wąskotorowej w Sochaczewie. W tej Czytelnikom Merkuriusza. 
wycieczce uczestniczyły dzieci niepełnosprawne ze świetlicy Tekst i foto 
terapeutycznej, jaka działa przy Szkole Podstawowej w E.Banaszkiewicz
Mszczonowie. Gimnazjaliści z tzw. grupy integracyjnej wraz  ze 

Kolejowa wyprawa 

V mecz Mszczonów I - Piekary 0:6
VI mecz Lutkówka - Mszczonów III 7:0
VII mecz Mszczonów II - Mszczonów I 5:0
VIII meczPiekary - Mszczonów III 8:0
IX mecz Lutkówka - Mszczonów I 5:0
X mecz Mszczonów II - Piekary 3:1

20 pazdziernika na boisku sportowym przy ulicy 
Brzoskwiniowej odbyl sie Turniej Pilki Noznej Chlopców rocznik I miejsce wywalczyla druzyna ze Szkoly Podstawowej w 
1997 o Puchar Prezesa Klubu Sportowego „Mszczonowianka” Lutkówce, która otrzymala: puchar, dyplom, medale oraz nagrody 
Zbigniewa Bednarka. Mecze byly rozgrywane systemem „kazdy z rzeczowe w postaci 3 pilek.
kazdym”. Czas gry w poszczególnych spotkaniach wynosil 10 II pozycje zdobyla druzyna ze Szkoly Podstawowej w 
minut. Mszczonowie kl. IIIA, która równiez otrzymala: puchar, dyplom, 

medale oraz 2 pilki.
W turniej uczestniczylo piec druzyn: Na III pozycji uplasowala sie reprezentacja Szkoly 

Podstawowej w Piekarach, która otrzymala: pamiatkowy puchar, 
1.Szkola Podstawowa Lutkówka (pod opieka pani Bozeny Pitt), dyplom, medale oraz 1 pilke.
2.Szkola Podstawowa Piekary (pod opieka pana Janusza IV miejsce zajela druzyna ze Szkoly Podstawowej w 

Kalinskiego), Mszczonowie kl. IIIC otrzymujac: dyplom i medale.
(oraz trzy druzyny ze Szkoly Podstawowej w Mszczonowie) V miejsce przypadlo równiez druzynie ze Szkoly Podstawowej 
3. Mszczonów I -kl. IIIC (pod opieka pani Jolanty Urbaniak) w Mszczonowie kl. IIIB, druzyna ta otrzymala dyplom i medale.
4. Mszczonów II -kl. IIIA (pod opieka pani Agnieszki 

Konarskiej) Najlepszym zawodnikiem turnieju zostal Wiktor Nalej z kl. IIIA 
5. Mszczonów III - kl. IIIB (pod opieka pani Malgorzaty ze Szkoly Podstawowej w Mszczonowie. Najwiecej bramek strzelil 

Zgórzak) Patryk Czarnecki ze Szkoly Podstawowej w Lutkówce. Najlepszym 
bramkarzem okazal sie natomiast Piotr Jackowski z kl. IIIC ze 

Wyniki poszczególnych spotkan: Szkoly Podstawowej w Mszczonowie. Wyróznieni zawodnicy 
I mecz Lutkówka - Mszczonów II 3:1 otrzymali w nagrody w postaci dyplomów oraz pilek.
II mecz Mszczonów III - Mszczonów I 1:2 Organizator turnieju 
III mecz Piekary - Lutkówka 0:4 KS Mszczonowianka
IV mecz Mszczonów II - Mszczonów III 5:0

W poszukiwaniu 
pilkarskich talentów 
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Swieto Narodowe w SP Mszczonów
11 listopada 1918 roku - ta data 

z a j m u j e  s z c z e g ó l n e  m i e j s c e  w  
swiadomosci Polaków. Przywoluje 
wspomnienia zmusza do refleksji.

To najwazniejsze polskie swieto wzieli czynny udzial w ogólnopolskiej Dom” do ponownego przeliczenia. 
narodowe obchodzone na pamiatke akcji „Góra Grosza”. Patronat nad ta akcja Transport pieniedzy mozliwy jest dzieki 
odzyskania przez Polske niepodleglosci. objal Minister Edukacji Narodowej i firmie kurierskiej HDL, która od lat 

Dla upamietnienia wydarzen Sportu. Zbiórke pieniedzy prowadzili na pomaga „Górze Grosza”. Wszystkim 
tamtych lat, klasa Vc wraz z wychowawca terenie szkoly przedstawiciele samorzadu którzy wzieli udzial w akcji serdecznie 
pania Barbara Majchrzak przygotowala uczniowskiego. Po tygodniu prowadzenia dziekujemy.
apel. Dzieci przyblizyly poprzez recytacje akcji, w dniu 4 listopada 2006 roku, Beata Pietrzyk
i piesni wykonane przez chór pana Jacka p r z e d s t a w i c i e l e  s a m o r z a d u  
Zielonki, droge do niepodleglosci. uczniowskiego wraz z opiekunem pania ***

Na koniec uroczystosci narrator Ewa Zablocka dokonali obliczenia 
powiedzial bardzo wazne slowa, które ofiarowanych grosików .  Zebrano DLA DOMU DZIECKA 
powinien zapamietac kazdy z nas: 503,80zl. Samorzad Uczniowski Szkoly 
„Jestesmy Polakami - to znaczy, ze Spakowane pieniadze zostaly Podstawowej w Mszczonowie organizuje 
nalezymy do narodu polskiego, zarówno wyslane do Siedziby Towarzystwa „Nasz zbiórke zabawek, gier, maskotek, 
dzis jak i w wiekach ubieglych i w slodyczy oraz ksiazek, które zostana 
przeszlosci. Wszystko, co polskie jest przekazane na rzecz Domu Dziecka w 
nasze i niczego sie wyrzec nie mozemy. Rawie Mazowieckiej
Mamy wiec polskie obowiazki. Sa one Wymienione powyzej przedmioty 
tym wieksze i tym silniej sie do nich mozna przekazywac w pracowni jezyka 
poczuwamy im lepszymi jestesmy ludzmi. niemieckiego pani Ewie Zablockiej.

Beata Pietrzyk     Przedmioty te musza byc starannie 
*** utrzymane, czyste, zabawki sprawne 

GÓRA GROSZA techniczne, a w przypadku slodyczy z 
Tak w roku 2006, jak i w ubieglym waznym terminem do spozycia. Beata 

roku szkolnym uczniowie Publicznej Pietrzyk     
Szkoly Podstawowej w Mszczonowie 

WIESCI Z MSZCZONOWSKIEJ 
SZKOLY PODSTAWOWEJ

rządzić zaczyna jesień”. Dnia 18.10.2006r. odbyła się w 
Po występach artystycznych grupie „Gumisiów” w Miejskim 

nastąpiło uroczyste pasowanie, którego Przedszkolu Nr 1 w Mszczonowie 
dokonała Pani Dyrektor Ewa Siwek. uroczystość pasowania na ucznia klasy 

Dzieci otrzymały w prezencie: „0” i przedszkolaka. 
Plastusie, znaczki okolicznościowe i Z okazji tego święta pod 
birety w kolorze czerwonym. Cała kierunkiem nauczycielek: Pani E. rodzice zorganizowali poczęstunek dla 
społeczność przedszkolna i licznie Kłopotowskiej oraz Pani M. Nalej, swoich pociech, który odbył się w 
zebrani rodzice gromkimi brawami dzieci przygotowały inscenizację pt. radosnej i miłej atmosferze.
nagrodzili wychowawców. „Całkiem wesoło jest na świecie gdy PM

Po południu 

„Pierwszy poważny krok w edukacji”
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Plywaczewskiej, Moniki Szlagi, Doroty gwiazda wieczoru. Tak 
Michalowskiej, Daniela Sadowskiego, rozgrzal cale towarzystwo, 
Daniela Czarneckiego, Reni Guzik, Marzeny ze az zaczeto skandowac: 
Magnuszewskiej. „Na wieczorek!”. Jednak czy 

W czesci artystycznej wystapily Mister Dex wystapi na 
n a s z e  s z k o l n e  g w i a z d y :  J o a s i a  wieczorku pozegnalnym 
Plywaczewska, Dorota Michalowska, klas trzecich, tego jeszcze 

Z okazji Andrzejek w naszym Paulina Legiecka, Marcelina Grombik. n i e  w i e m y .  
Gimnazjum odbyla sie integracyjna impreza Martyna Zablocka, Iza Pawlak i Iza Kopera Mimo iz impreza byla 
dla rodziców, uczniów i nauczycieli. Bylo to oraz dziewczyny z grupy tanecznej. adresowana szczególnie do 
16 listopada - niezapomniany wieczór!!!! Zabawa na dobre rozkrecila sie, gdy na scene rodziców, przybylo ich 
Zabawa zostala zorganizowana przez klase wkroczyl Kamil Ziólkowski i zaspiewal n i e w i e l u ,  b o  o k .  
III d. Calosc prowadzili: Ola Wojdalska i „ J e s t e s  s z a l o n a ” ,  r o z p o c z y n a j a c  p i e c d z i e s i e c i u  i  t y m  
Mateusz Suski. Do wrózb „ochotników” KARAOKE. Bardzo wielu uczniów dziekujemy. Natomiast  
losowal Dominik Choinski, a wrózyl Wielki odwazylo sie zaspiewac, ale takze pozostalych zachecamy, by odwiedzali nasze 
Mag Mateusz Wieszczycki i jego urocze nauczyciele wystawili swoja reprezentacje. Gimnazjum nie tylko z okazji zebran i 
p o m o c n i c e  -  w r ó z k i  M a r z e n a  „Mniej niz zero” zaspiewaly: p. Aneta „otwartych wtorków”, ale takze w celach 
M a g n u s z e w s k a  i  R e n a t a  G u z i k .  Dropinska, p. Barbara Kociszewska, rozrywkowych. 
Ogromna prace w przygotowanie tej czesci p. Joanna Spurgjasz i p. Anna Dziza . W przyszlym roku szkolnym 
uroczystosci wlozyl caly zespól. Rekwizyty i Po pólgodzinnej przerwie na równiez odbeda sie Andrzejki, ale beda 
scenografia to dzielo Oli Wojdalskiej, Joasi poczestunek wystapil Mister Dex - glówna organizowane przez obecna klase Id. Jej 

przedstawiciele zlozyli przysiege i otrzymali 
spec ja lne  wrózbiarsk ie  akcesor ia .  
Dziekujemy organizatorom i wszystkim, 
którzy wlaczyli sie w przygotowania. 

Dziekujemy zespolowi Mister Dex 
za wspanialy koncert! Dziekujemy takze 
p. dyrektor Mszczonowskiego Osrodka 
Kultury Grazynie Plywaczewskiej za 
udostepnienie profesjonalnego naglosnienia 
i za karaoke.
 Do zobaczenia za rok!

Red.

Andrzejkowe 
szaleństwo

zaprezentowaly sie laureatki konkursu 
p i o s e n k i  o r g a n i z o w a n e g o  p r z e z  ZAPYTNIK
Mszczonowski Osrodek  Kultury.  

  
Zdobywczyni 1 nagrody - Martyna Miesiecznik Gimnazjum 
Zablocka (IIe) - zaspiewala po angielsku im. J. A. Maklakiewicza w Mszczonowie
piosenke pt: „So nice”.
 Iza Pawlak i Iza Kopera (IId ), PASOWANIE PIERWSZAKÓW 
które zajely II miejsce,  wykonaly ”Piosenke 

W GIMNAZJUM drewnianych lalek”, a Klaudia Michalowska 
(IId) - „Czas jak kamien w wode”.

Dnia 31 pazdziernika o godz. 12.40  N a  k o n i e c  p a n i  d y r e k t o r  
w naszym Gimnazjum odbylo sie pasowanie podziekowala  za przybycie zaproszonym 
pierwszoklasistów. gosciom, miedzy innymi  ksiedzu pralatowi 
         Uroczystosc rozpoczela sie od Lucjanowi Swiderskiemu i rodzicom 
s l u b o w a n i a  r e p r e z e n t a n t ó w  pierwszoklasistów, a takze nauczycielom i 
( p r z e w o d n i c z a c y c h )  k l a s ,  k t ó r e  wychowawcom klas I za przygotowanie 
poprowadzila Paulina Skorupinska. uroczystosci. Nastepnie zaprosila klasy 
Nastepnie pani dyrektor Anna Rusinowska pierwsze wraz z wychowawcami do 
zlozyla zyczenia pierwszakom i dokonala sekretariatu na maly poczestunek w postaci 
pasowania kazdego z uczniów klasy batoników.
pierwszej symbolicznym kluczem, 
wypowiadajac nastepujace slowa: „…( tu Zyczymy Wam:
podawala imie danego ucznia) pasuje cie na 
gimnazjaliste”. umiejetnosci dostrzegania piekna tego 

Nastepnym punktem imprezy byl SWIATA, wiary w SIEBIE i swoje 
program artystyczny uczennic klasy Ic MOZLIWOSCI.
opracowany i przygotowany przez pania 
Janine Wozniak - wychowawczynie tej Emilka Gala
klasy. Dziewczyny wyrecytowaly wiersz i uczennica kl. II e
opowiedzialy o tym, co czuja. Miedzy 
k o l e j n y m i  c z e s c i a m i  p r o g r a m u  
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Na poczatku listopada dziewczyny z 
druzyny KS „Mszczonowianka” zorganizowaly 
kiermasz ciast. W akcje wlaczyly sie wszystkie 
dziewczyny grajace w tej druzynie: Ola 
Todorovic, Sylwia Zielinska, Iwona Perkowska, 
Natalia Czarnecka, Natalia Lapinska, Iwona 
Rutkowska, Ewelina Golebiewska, Ala i Patrycja 
Fronczak, Aneta Ciecwierska, Natalia Majchrzak, 
Karolina Milewska, Aneta Bruzdziak. Opiekunej 
akcji byla p. Iwona Lipinska.

Wypieki zostaly przygotowane Wszystkim bardzo dziekujemy za wsparcie!
wlasnorecznie. Z ich sprzedazy druzyna uzyskala 
182 zl, które zostana przeznaczone na zakup Ola Todorovic
getrów. uczennica klasy III a

Getry za ciastka

Wyjazd zorganizowała p. M. Gawronek - Mirgos.
Obok wyjazdów o bardziej rozrywkowym charakterze 

nie mogło zabraknąć wycieczki o tematyce bardziej refleksyjnej 
i bliskiej każdemu Polakowi. Już trzy dni po ogólnopolskiej 
premierze oglądaliśmy film Karol - papież, który pozostał 
człowiekiem. I chyba nie bez znaczenia pozostaje fakt, że do kina 
CINEMA CITY wyjechało ponad 65 uczniów z naszej szkoły. 
Chcieliśmy zobaczyć drugą część tak przejmującego filmu o 
naszym rodaku. Organizatorem tej wycieczki była 
p. M. Posmyk.

Równie duża grupa uczniów wzięła udział w wystawie 
zorganizowanej przez Mszczonowski Ośrodek Kultury, 
poświęconej odległym od nas ale jakże fascynującym zakątkom Lubimy narzekać na pogodę, na uciążliwy listopad, na 
świata - chodzi bowiem o Ekwador i Peru. Zdjęcia, slajdy i film krótkie dni i ogólną niemoc w jesienny czas. W tym roku jednak 
przybliżyły naszym uczniom tą niezwykłą kulturę i geografię. narzekanie i to głośne (!) - byłoby co najmniej nietaktem. Aura 
Dziękujemy p. G. Pływaczewskiej za zaproszenie!sprzyja bowiem pracy, nauce i wykonywaniu codziennych 

Nie na wyjazdach jednak tylko i wyłącznie minął nam obowiązków. Życie w szkole zupełnie inaczej się toczy, gdy za 
pierwszy kwartał roku szkolnego 2006/2007. Jesień to taki czas, oknem dodatnia temperatura, a zamiast „pozacinanych” 
kiedy mnóstwo jest w szkołach różnych akademii i imprez deszczem szyb - światło jesiennego słońca. Nie dziwi więc 
okolicznościowych. Nie zabrakło ich również w Osuchowie. nikogo fakt, że w taką pogodę nauczyciele i uczniowie z ZSP w 
13 października świętowaliśmy Dzień Edukacji Narodowej. Osuchowie zaplanowali i zrealizowali już kilka szkolnych 
Uczniowie należący do szkolnego koła recytatorskiego i wyjazdów.
teatralnego (prowadząca - p. D. Chuda) przygotowali na ten Na początku października wybraliśmy się w podróż 
dzień uroczysty montaż poetycki. Obok fragmentów literatury kosmiczną! Naprawdę, nie lada to gratka! Uczestniczyliśmy 
polskiej i światowej usłyszeliśmy ciepłe życzenia i wyrazy bowiem w projekcie edukacyjnym interaktywnego kina w 
szacunku. Dziękujemy naszym uczniom za ten gest!Warszawie o wspomnianym wcześniej tytule Podróż kosmiczna. 

W podobnie uroczysty sposób obchodziliśmy w Nasza wycieczka trwała niemal cały dzień. To i tak krótko w 
osuchowskiej szkole 88. rocznicę odzyskania przez Polskę porównaniu do ogromu Wszechświata i wszystkich jego 
niepodległości. 10 listopada rozbrzmiewały w szkole pieśni i tajemnic. W odpowiedzi na zaproszenie multimedialnej 
wiersze patriotyczne. Młodzież w skupieniu i zadumie platformy edukacyjnej CINEMA PARK zwiedziliśmy sześć sal 
wspominała wydarzenia z 1918 roku. Program przygotowali kinowych, a w każdej czekała nas wspaniała niespodzianka- 
uczniowie należący do koła recytatorskiego i teatralnego wraz z nauka w formie zabawy, której tematem był właśnie 
p. D. Chudą i p. J. Chałusiem. Tradycyjnie już w naszej Wszechświat: np. Interaktywny koncert galaktyczny, udział w 
szkole tuż przed Świętem Niepodległości odbywa się interaktywnym quizie, film w sali 3D i rewelacyjny seans w 
uroczystość ślubowania i pasowania na ucznia pierwszej klasy interaktywnym kinie (ruchome fotele; zapachy i „prysznic” 
Szkoły Podstawowej. W tym roku 11 uczniów z kl. I przygotowany dla widzów - te atrakcje na długo zapamiętamy!). 
(wych. p. M. Malowaniec) uzyskało zaszczytne miano Organizatorem wyjazdu była p. D. Noszczak - Bielak. 
„pierwszoklasisty”. Przejęte i z wypiekami na twarzach maluchy Z kolei pod koniec listopada odwiedziliśmy Pałac 
przedstawiły program artystyczny, w którym nie zabrakło Kultury i Nauki w Warszawie, gdzie czekał na nas magiczny 
obietnic wypełniania obowiązków szkolnych, jak również świat lalek Barbie i klocków Lego. Światowa wystawa Barbie 
radości z faktu przekroczenia progów szkoły. Witamy zatem and Lego - Wonderful World nie umknęła naszej uwadze. 
nowych uczniów i życzymy im samych sukcesów w nauce! Zabawki te znamy wszyscy, a dodatkowo mogliśmy sprawdzić 
Niemal w tym samym czasie witaliśmy uczniów z klas naszą znajomość języka angielskiego, gdyż eksponaty opisane 
pierwszych, ale gimnazjum! W naszej szkole odbyły się bowiem były właśnie po angielsku. Tu również nam się podobało! :-) 

Jesień szczodra, wiosna skąpa - uczy nas stare, buriackie 
przysłowie. Co do jesieni w tym roku to z powyższym nie 
wypada się nie zgodzić, z wiosną natomiast - jeszcze nie wiemy 
jak będzie. Patrząc bowiem na aurę minionych dni jeszcze 
jedno można stwierdzić: Piękna wiosna tej jesieni. A gdyby tak 
zechcieć owej szczodrości poszukać - do Zespołu Szkół 
Publicznych w Osuchowie zajrzeć by trzeba, gdyż tu jesień 
obficie obdarowała młodzież w liczne wyjazdy i wydarzenia. 

Cudownej jesieni czas...!



pierwszych, które przygotowali odbył się już konkurs z języka 
u c z n i o w i e  k l a s  d r u g i c h  polskiego. Jeżeli chodzi o 
g i m n a z j u m  w r a z  z  konkursy zewnętrzne to jak 
wychowawcami. (wych. kl. II a dotąd wzięliśmy udział w 
p. G. Momotiuk, wych. kl. II b - inaugurującym Spotkania 
p. J. Bednarska) Impreza ta miała Artystyczne Szkół  gminy 
n a  c e l u  z i n t e g r o w a n i e  Mszczonów -  konkurs ie  
społeczności gimnazjalnej oraz piosenki, zorganizowanym 
przeciwdziałanie przejawom przez MOK. Uczennica klasy III 
agresji uczniów klas II i a Agnieszka Korbiń zdobyła tam 
III skierowanej przeciwko II miejsce.( przygotowanie: 
uczniom klas pierwszych. p. E. Sajak). Gratulujemy i ciesz
Program zabawy składał się ymy się z sukcesu. W tym roku 
głównie z „egzaminów” z szkolnym po raz pierwszy 
wybranych zajęć edukacyjnych. wzięliśmy udział w konkursie 
Najmłodsi gimnazjaliści musieli M ł o d y c h  T e a t r ó w  
popisać się sprawnością na lekcji odbywającym się w Podkowie 
„ wychowania fizycznego”, L e ś n e j .  P o d o p i e c z n i  
wiedzą na „egzaminach” z p. D. Chudej (uczniowie z kółka 
biologii, geografii, WOS-u oraz teatralnego SP i Gimnazjum) 
zdolnościami artystycznymi zaprezentowali swoje spektakle 
przydatnymi podczas lekcji zdobywając  odpowiednio  
plastyki i techniki. Uczniowie IV (SP) i VII (Gimn) miejsca. 
klas pierwszych wykazali się Cieszymy się ich sukcesem oraz 
ogromną pomysłowością przy faktem, że zaznaczyli swoja 
układaniu reklam różnych obecność wśród młodych 
produktów: płynu do mycia teatrów z sąsiednich gmin. 
n a c z y ń ,  m o p a . . .  o r a z  Gratulacje!
znajomością swojej nowej W życiu szkolnym, jak i 
szkoły w konkursie wiedzy o w całym życiu jest czas radości 
g i m n a z j u m .  P o  k r ó t k i m  ale i smutku czy nawet żałoby. 27 
podsumowaniu i  ostatnim października br. był właśnie 
specjalnym akcencie zabawy - dniem żałoby w polskich 
poczęstunku „pyszną” zupką, szko łach  og łoszonym po  
nastąpiło oficjalne przyjęcie tragicznych wydarzeniach w 
uczniów klas pierwszych w g d a ń s k i m  g i m n a z j u m .  
p o c z e t  s p o ł e c z n o ś c i  Solidaryzując się z ofiarami 
gimnazjalnej  i  wręczenie a g r e s j i  s z k o l n e j  
d y p l o m ó w .  O t r z ę s i n y  uczestniczyliśmy tego dnia w 
z a k o ń c z y ł y  s i ę  s z k o l n ą  żałobnym apelu, wypełnionym 
dyskoteką zorganizowaną przez słowami skłaniającymi nawet 
Samorząd Uczniowski najbardziej obojętnych do 

O b o k  z a b a w  i  refleksji i zadumy. Podczas 
wyjazdów stawaliśmy również g o d z i n  w y c h o w a w c z y c h  
dzielnie do wielu konkursów. Z staraliśmy się rozmawiać ze sobą 
tych przeprowadzonych w o przyczynach takiego stanu 
szkole wymienić należy: etapy rzeczy. Psycholog szkolny 
s z k o l n e  w o j e w ó d z k i c h  p. D. Szlezynger oraz pedagog 
konkursów: polonistycznego, s z k o l n y  p .  M  S i w i r s k a  
chemicznego, geograficznego, przeprowadziły wśród uczniów 
m a t e m a t y c z n e g o ;  ankiety na temat przemocy w 
międzynarodowy konkurs  szkole. Wychowawczynie klas I 
języka angielskiego OXFORD; gimnazjum: p. K. Kalińska  
międzynarodowy konkurs  i p. D. Chuda zorganizowały i 
matematyczny OXFORD oraz przeprowadziły konkurs na 
KANGUR - we wszystkich tych najciekawszy treścią plakat 
zmaganiach nasi uczniowie dotyczący sposobów reagowania 
dzielnie się spisali, ale na na przemoc, radzenie sobie w 
of ic ja lne  wynik i  j eszcze  trudnych sytuacjach. Chcemy 
czekamy.  Rozpoczęła  s ię  wiedzieć co myślą i czują nasi 
r ó w n i e ż  k o l e j n a  e d y c j a  uczniowie w obliczu takich 
wewnątrzszkolnego konkursu wydarzeń, chcemy znać ich 
KLASA Z KLASĄ. W tym roku najskrytsze przemyślenia na ten 
do zmagań dołączyła szkoła temat, nie chcemy być obojętni...
podstawowa. Jako pierwszy Dominika Noszczak - Bielak
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Na koniec pragniemy złożyć wszystkim najserdeczniejsze 
życzenia świąteczne. Niech ten magiczny czas pozwoli 
nam zatrzymać się na chwilę w nawale codziennych 
obowiązków, niech niezwykłość Wigilijnej Nocy oczaruje 
nas po raz kolejny i napełni refleksją ale i radością. 
Cieszmy się tym szczególnym czasem, cieszmy się 
obecnością bliskich i patrzmy z nadzieją w nadchodzący 
NOWY 2007 ROK. Spokojnych Świąt! 

Dyrekcja, Rada Pedagogiczna
 i uczniowie Zespołu Szkół Publicznych w Osuchowie



Reklamuj sie
w “Merkuriuszu

Mszczonowskim”! 

Ceny reklam i ogloszen:

1 strona - 244 zl
1/2 strony - 122 zl
1/4 strony - 61 zl
1/8 strony - 30,50 zl
1/16 strony - 15,25 zl

- cena obejmuje jednorazowe pojawienie sie 
ogloszenia,

- ogloszenia drobne zamieszczamy gratis,
- z oplat za reklamy i ogloszenia moga byc 

zwolnione lokalne organizacje i instytucje w 
zaleznosci od tresci i objetosci materialów 
przekazanych redakcji,

- reklam i ogloszen nie zamieszczamy na 
pierwszej stronie,

- zainteresowani zamieszczeniem  ogloszenia 
lub reklamy w Merkuriuszu Mszczonowskim 
proszeni sa o skontaktowanie sie w tej sprawie 
z
Gminnym Centrum Informacji 
w Mszczonowie, ul. Zyrardowska 4,
tel. (0-46)857 11 99, 
e-mail: gci@mszczonow.pl

INFORMACJA:
Został uruchomiony numer bezpłatny 

0-800-45-69-07
w celu zgłaszania do Wydziału Gospodarki Gminnej awarii oświetlenia 

ulicznego na terenie miasta i gminy Mszczonów oraz wywozu nieczystości 
stałych z sołectw

Informacja 

Urząd Miejski w Mszczonowie 
przypomina mieszkańcom gminy 
o obowiązku umieszczania na 
budynkach dobrze widocznych 
tabliczek z numerem posesji

Mszczonowski Ośrodek Pomocy 
Społecznej  apeluje do 

mieszkańców o przekazywanie 
na cele społeczne  dziecięcych i 

niemowlęcych - ubranek, butów, 
zabawek, mebelków  i innego 

wyposażenia. 

Dary dostarczać można  do 
siedziby MOPS-u przy ulicy 

Warszawskiej 23.

MOPS przypomina także  o tym, 
że cały czas prowadzi również 
zbiórkę używanych rzeczy  dla 

osób dorosłych.
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APEL
BURMISTRZA MIASTA MSZCZONOWA

W związku z rozpoczęciem okresu grzewczego Burmistrz Miasta 
Mszczonów a p e l u j e  o zachowanie szczególnej ostrożności podczas 
często stosowanego dogrzewania własnych mieszkań.
  W okresie tym coraz częściej dochodzi do pożarów w budynkach 
mieszkalnych, głównymi przyczynami pożarów są wszelkiego rodzaju 
urządzenia grzewcze np. piecyki węglowe, elektryczne, gazowe oraz inne 
urządzenia niekiedy wykonywane przez samych użytkowników. 
Niewłaściwa wentylacja pomieszczeń może doprowadzić do zaczadzenia 
mieszkańców tlenkiem węgla.

Jeżeli już jesteśmy zmuszeni do dogrzewania starajmy się stosować 
do n/w zaleceń:
1. Nie stosować urządzeń elektrycznych o dużej mocy lub większej ilości 

tych urządzeń w tym samym czasie, gdyż prowadzi to do nadmiernego 
obciążenia instalacji elektrycznej w budynku, w wyniku czego może 
nastąpić zwarcie i jeśli ma to miejsce na palnym podłożu staje się 
przyczyną pożaru,

2. Stosowanie do ogrzewania piecyków gazowych może odbywać się 
jedynie zgodnie z instrukcją producenta,

3. Wszystkie urządzenia gazowe i elektryczne powinny posiadać 
certyfikat     bezpieczeństwa i znak „B” na obudowie,

4. W mieszkaniu gdzie stosuje się gaz propan-butan jednocześnie mogą 
znajdować się maksymalnie dwie butle o zawartości gazu 11 kg. każda,

5. Szczególna uwagę należy zwrócić na zachowanie porządku w 
pomieszczeniu kotłowni, w pobliżu pieca nie wolno składować 
materiałów i cieczy łatwopalnych.

APELUJĘ do wszystkich właścicieli prywatnych posesji, zarządców 
spółdzielni mieszkaniowych, zakładów pracy, służb komunalnych, służb 
drogowych o nie dopuszczenie do zasypywanie śniegiem oraz nadmiernego 
oblodzenia podległych dróg dojazdowych. Każde opóźnienie w dojeździe 
do miejsca ewentualnego zdarzenia może stać się przyczyną nieobliczalnej 
tragedii.

APELUJĘ zatem o rozwagę i rozsądek w każdym postępowaniu  
podczas dogrzewania mieszkań oraz posługiwania się materiałami  
pirotechnicznymi.

                              BURMISTRZ MIASTA MSZCZONOWA
                                 mgr inż. Józef Grzegorz Kurek


